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Caiitate, ntm și exigență in îndeplinirea tuturor indicatorilor de plan

■tensiunile mari, specifice producției Întreprinderii de Mașini 
Crete București, nu exclud precizia și finețea fiecărei operații

Modernizarea la temelia înaltei performante Centrul de Cultură și Creație Socialistă „Cintarea României" — Pitești
Foto : M.. CU CU

Producție marfă industrială
peste plan de 2,5 milioane leiîn perioada care a trecut din acest an. minerii de la Turt- Socea, județul Satu Mare, au realizat peste plan o producție marfă industrială în valoare de aproape 2.5 milioane lei și au asigurat extragerea și livrarea suplimentară către uzinele de preparare a 1 000 tone minereuri de bună calitate. Aceste sporuri au fost obținute pe seama creșterii productivității, indicator superior, cu 15,3 Ia sută celui planificat, ca urmare a organizării superioare a muncii în abataje, utilizării la parametri optimi a utilajelor și instalațiilor din dotare, modernizării transporturilor in subteran. (Agerpres)
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A FI MEREU RACORDAT
LA CERINȚELE DEZVOLTĂRII 

ECONOMICE INTENSIVE
Creștcrea accentuată a ritmului de lucru, a indicelui de utilizare a capacităților de producție, realizarea unei producții diversificate, superioare calitativ și cantitativ, cu consumuri materiale și energetice tot mai reduse, prin valorificarea cu o eficiență sporită a materiilor prime, este astăzi strins legată, in întreaga economie națională, în toate ramurile industriale, în fiecare întreprindere, de aplicarea consecventă a programelor complexe de perfecționare a organizării și modernizare a producției. Luînd contact nemijlocit cu activitatea intensă a numeroase colective de munca din întreaga țară, relatind frecvent despic modul concret în care specialiștii din diverse unități economice din toate ramurile industriale se implică in elaborarea, aplicarea și generalizarea unor variate soluții tehnico-organizatorice cuprinse în programele de perfecționare și modernizare a producției, am avut prilejul să constatăm că în bună măsură realizările deosebite în îndeplinirea și depășirea indicatorilor de plan ale colectivelor de muncă fruntașe în întrecerea socialistă — dar, desigur, nu numai ale acestora — sint direct proporționale cu interesul manifestat, cu efor, urile depuse pentru operativa și eficienta finalizare a măsurilor de optimizare și modernizare a fluxurilor de producție : după cum. de ce să n-o spunem, sint și unități la nivelul
EFECTUL IMPLICĂRII : 

IMPORTANTE SPORURI 
IN PRODUCȚIE

cărora restanțele fi-
— Să te clasezi timp de circa. 60 de luni (pentru că. să nu uităm, și după primele 11 luni din anul trecut ocupam tot locul I) trimestru de trimestru, lună de lună, pe primul loc în întrecerea pe ramură, este, desigur, un motiv de mare bucurie care însă ne obligă pe noi toți să ne implicăm și mai

LUNA PĂDURII"
• •împliniri și aspirațiiMai mult ca oricînd, pădurea este tratată ca o entitate ecologică și economică, îndeplinind multiple și variate funcții de protecție și producție. Buna gospodărire a fondului forestier și a vegetației lemnoase se înscrie organic în strategia partidului și statului nostru cu privire la valorificarea rațională a resurselor naturale ale țării. Aceasta este justificată de -faptul că pădurea se integrează în viața și ansamblul relațiilor sociale, asigurind, prin prezența lor într-o stare bună de vegetație, regularizarea debitului apelor, protecția solului contra eroziunilor și a factorilor climatici dăunători, îndeplinind și o diversificată gamă de funcții de ordin estetico-sanitar. Nu mai puțin importantă, pe fondul celor menționate, rămîne funcția pădurii de a produce lemn, atit de necesar asigurării de materii prime pentru industriile de exploatare și industrializare a lemnului.Legea privind conservarea, protejarea și dezvoltarea pădurilor, exploatarea lot rațională economică și menținerea echilibrului ecologic reflectă politica clarvăzătoare, promovată cu consecvență de către secretarul general al Partidului Comunist Român, președintele Republicii Socialiste România, tovarășul NICOLAE CEAUȘESCU, ca „societatea socialistă și comunistă sâ aibă și păduri mai bune, ca oamenii să poată trăi

cel puțin trecut — .într-o climă sănătoasă".în.conformitate cu prevederile acestei legi, ocrotirea pădurilor ca factor important pentru menținerea echilibrului ecologic constituie o îndatorire de bază, per-
așa cum au într-un aer trăit și în mai bun,

manentă, a organelor și organizațiilor de stat, cooperatiste și a celorlalte organe și organizații obștești, a tuturor cetățenilor. Oamenii muncii din unitățile silvice cu sprijinul populației, în primul rînd al tineretului, acționează ferm pentru a asigura regenerarea pădurii în toate terenurile goale și neregenerate, readucînd la viață, prin împăduriri, însemnate suprafețe ocupate în prezent de rîpe și ravene, soluri excesiv degradate sau în alunecare, inapte pentru folosințe agricole, în acest an, corespunzător indicatorilor din Planul unic de

dezvoltare economico-socială Programului unitar de intensificare a împăduririlor, aprobat de Comitetul Politic Executiv al Comitetului Central al Partidului Comunist Român la 16 octombrie 1987, se vor executa lucrări de regenerare a pădurilor pe 62 000 ha, din care 44 000 ha vor fi împăduriri și regenerări pe cale naturală în fondul forestier (19 500 ha), 17 000 ha împăduriri de terenuri degradate, inapte pentru folosințe agricole, și 1 000 ha plantații în aliniamente, de-a lungul drumurilor cu dud, nuc și alte specii forestiere de interes economic.Din întreaga suprafață prevăzută a se împăduri în 1989, o pondere de aproape 72 la sută o dețin speciile de foioase (stejar, gorun, fag, frasin cireș, paltin, fag și diferiți arbuști), diferența fiind lucrări de împăduriri în zone montane cu condiții corespunzătoare pentru dezvoltarea rășinoaselor, respectiv a molidului, bradului, laricelui și a diferitelor specii de pini. Unitățile silvice au pregătit din timp, în solarii și pepiniere,, puieții necesari, executării acestor lucrări. Date fiind condițiile climatice favorabile, pînă în prezent. în lunile ianuarie și februarie s-au efectuat lucrări de împăduriri

Și

Dr. ing. IOAN MILESCU(Continuare in pag. a Il-a)

ASUMAREA ORIGINALA
A TRADIȚIEI

zice și supraconsumurile materiale și energetice, calitatea necorespunzătoare a produselor se explică și prin formalismul, prin interesul restrîns cu care sint abordate problemele perfecționării organizării și modernizării producției. Și, nu intîmplător, tocmai în aceste din urmă unități, sint relativ frecvent invocate fel de fel de așa-zise motive obiective ce împiedică realizarea în bune condiții a planului, uitindu-se că implicarea efectivă a specialiștilor în soluționarea eficientă, prin eforturi proprii, a acestor probleme, în elaborarea unor judicioase măsuri de perfecționare și modernizare care să concure nemijlocit la creșterea productivității și la diminuarea consumurilor poate asigura îndeplinirea exemplară a planului.Desigur, situațiile de acest gen sînt din ce în ce mai puține, majoritatea covîrșîtoare re- prezentînd-o colectivele unde activității de perfecționare și modernizare a producției i se acordă maximă importanță. Unul din foarte numeroasele exemple de acest fel este și cel al întreprinderii de Mașini Grele București, unitate reprezentativă a industriei constructoare de mașini .ocupantă timp de 4 ani consecutiv — începînrt din 1984 — a locului I pe ramură și distinsă, ca urmare a acestor rezultate, cu înaltul titlu de „Erou al Muncii Socialiste",
intens în amplificarea acestor realizări, ne 'spune Florin Se- bea, secretarul Comitetului U.’T.C. în fapt, bunele realizări din ultimii ani sint rodul unei unei care buna, permanenta ________ _.fluxurilor tehnologice. Așa izbutim să facem față cererilor tot mai crescute ale beneficiarilor interni și externi .ale eco-

mobilizări crescute s-a ajuns organizare a muncii, prin modernizare a
deosebite, al flexibilități la prin tot mai

nomiei noastre naționale, așa am reușit ca. de pildă; la nivelul anului trecut — an de vîrf pentru întreaga noastră activitate — doar prin materializarea celor 76 de măsuri din programele de perfecționare si modernizare a proceselor de producție sâ asigurăm un spor de producție marfă de peste
EMIL STANCIU 

TUDOREL NICULAE
(Continuare in pag. a IlI-a)

Reperele actualității agricole

LEGUMICULTURA
un sector prioritar

de activitateInginerul trașcu știe ce revine „______,Asociația Economică de Stat și Cooperatistă Lovrin, din județul Timiț, referitor la nivelul producțiilor ce trebuie realizate în unitate, este dublată de necesitatea păstrării unei tradiții, a unui prestigiu dobîndit în timp, acela de a fi printre cei mai buni legumicultori din județul Timiș. Căci, înființată în 1970, pornind de la 10 hectare de sere și 10 ha de solarii, “ ‘ ’țină și me de C.A.P. ferme, nau în 80—100 ____ ________120 de tone castraveți la hectar) mareînd sporuri semnificative

Gheorghe Dumică responsabilitatea specialiștilor de la Horticolă

unitatea a ajuns să de- 320 de hectare de legu- cîmp (preluate de la Lovrin), grupate pe 4 producțiile (care însem- anii începutului cîte tone tomate de sere și

șiși o diversificare datorate trecerii la sistemele intercalate și anticipate de cultură. De altfel. pentru anul 1989 se prevede un plan de minimum 40 de tone legume de cîmp la hectar, obiectiv mobilizator, atingerea lui presupunînd punerea în valoare a indemînării profesionale, a hărniciei, a ordinii și disciplinei în executarea întocmai și la timp a fiecărei lucrări a- gricole de sezon, conform tehnologiilor avansate și experienței acumulate. în acest sens remarcăm și aportul tinerilor specialiști Doina Popescu, Mariana Moculț și Ilarie Bodăilă, care au capacitatea de a influența decisiv evoluția activității
BUJOR MOLDOVAN

(Continuare în pag. a IlI-a)

S-a vorbit insistent în critica literară timelor două decenii literatura și, pre poezia cu caracter livresc, în general, s-a remarcat adesea că un scriitor, în propriul demers creator, se raportează la cărți, lucrarea sa nenutînd fi înțeleasă fără legăturile directe ce i se pot repera cu universul literaturii unor cursori, mai îndepărtați mai apropiati. Se înțelege, nu intră în obiectul atenției acestor rînduri lucrările cu un vădit caracter epigonic. cele viciate de un acuzat aer de pastișă. Aceasta poate apărea și în modalități la îndemîna oricui să le observe. întrucît este, urmată servil în ele o literatură cu care cititorul este demult familiarizat, anume aceea de factură îndeobște numită tra- , diționalistă. a narațiunilor curgînd linear, ori a versului înstrunat cuminte, respectînd verificate tipare clasice. Pastișa poate să însemne insă și calchierea unor procedee, tehnici. artificii chiar ale poeziei sau prozei moderne, ale poeziei care cultivă versul alb și metafora absconsă necesi- tînd un atent efort de interpretare. ale prozei în care tipologia clasică este abandonată și cronologia în narațiune este un criteriu de care nu se mai tine seama. Aici este nevoie. se înțelege, de efortul cititorului competent, al celui cu gustul exersat, cu capacitatea de a discerne valoarea de non- valoare. opera originală care echilibrează ingenios varii achiziții ale tehnicii moderne, de contrafacere.Concentrîndu-ne atentia asupra lucrărilor cu adevărat reprezentative. se remarcă imediat. la o cercetare cit de fugară. la proeminenti reprezentanți ai generației ’60. ai promoției ’70, ai optzeciștilor, (cum se spune adesea, cu un termen, să recunoaștem, cam rebarbativ), o asimilare rodnică a unor experiențe ale înaintașilor. Sint scriitori precum Cezar Baltag, ori Horia Bă- descu. la care, am spus-o si cu prilejuri, originalitatea

aparținînd ul- despre în speță, des-

presau

acută nu doar că nu se subțiază printr-un contact — mereu vizibil în opera lor — cu varii spatii culturale, cu varii domenii ale culturii și creației, cu literatura unor antecesori, ci. dimpotrivă. își trage vlaga tocmai din frecventarea acelora. își află consistenta gratie felului cum convertește în tiparele inconfundabile ale propriului scris, viziunea si procedeele artistice ale unor înaintași. Nu e scopul acestor rînduri să reliefeze analitic justețea unor atari idei, ci să încerce a trage cîteva concluzii cu caracter general pornin- du-se de la amintita stare fapt. Peisajul cultural, tent în România încoace, a facilitat^ căile. în. modalități permanente,
de exis- 1965 toatedin pe susținute, ingenioase, un

Educație 
și culturăcontact profund cu cultura în dimensiunile ei majore, în aspectele ei fundamentale, cu creații care dau seama asupra spiritualității umane din orice timp și orice loc. Si. în primul rînd. în mod firesc, cu tradiția spirituală românească. Tocmai acest contact a permis o înțelegere în profunzime a dimensiunilor. a specificității actului creator în... contemporaneitate. A trecut, s-a : demult, timpul scriitorului în genere,' al creatorului sensibilitate genuină, (dar fi fost vreodată un creator de primă importantă care să se raporteze exclusiv la datele propriei sensibilități nefiltrate în nici o modalitate prin cultură ?). astăzi părînd evident ridicolă opinia potrivit căreia informarea culturală veștejește talentul. Dimpotrivă, acesta îsi alimentează cu prisosință sevele si din cea dinții.Mai esențial mi se nare de observat o altă particularitate: tocmai acest contact profund, complex, realizat pe multiple

spusL si. cu va

planuri, cu tradiția, cu creația precursorilor, i-a făcut ne autorii proeminenți din literatura română de azi să parvină la sensul necesarei detașări, singura care, la rîndul său. permite creația. Mai limpede spus, tocmai cine citește mai multe cărți poate înțelege cu adevărat^ o anume carte fundamentală. iar nu acela care o frecventează cu asiduitate înfrigurată și exclusivă și. tocmai de aceea, e incapabil de a-i percepe înțelesurile ultime, pentru că această percepție, la rîndul ei, este rezultatul unei asumări din interior. în ultimă instanță, este rezultatul angajării propriei personalități în receptarea fenomenului literar. Literatura așa-zis livrescă din zilele noastre, atît de răspîndi- tă de altfel, nu este consecința unui deficit de creație, ei al trecerii sensibilității artistului prin filtrul culturii, completată însă de trecerea culturii prin filtrul sensibilității lui. Bogăția informației pe acest plan, scotîndu-1 pe creator definitiv dintr-un stadiu primar al exprimării sale specifice. îl împiedică în același timp a fi un prizonier al informației (în speță, o vizez aici pe aceea literară). Citind mai multi poeți de valoare de azi sau de ieri, de la noi sau din a1 te părți ale lumii, un poet tî- năr contemporan de solidă înzestrare îi exprimă în scrisul său în i modalități inefabile și ” diverse de la caz la caz ne înaintași, dar în (prin) felul cum interpretează „partitura" lor. se exprimă în fond, nu o dată în mod remarcabil pe sine însusi. Acest raport între originalitate si cultură caracteristic. consider, literaturii contemporane într-o măsură incontestabil superioară celei din eooci anterioare este încă una din consecințele firești ale climatului de generoasă deschidere spre tot ceea ce înseamnă formare a spiritualității umane, existent în patrie în anii care au trecut de la Congresul al IX-lea al partidului.

Laboratorul studențesc — un loc unde se învață, se cercetează, se 
aplică in practică noile cunoștințe

VICTOR ATANASIU

SCRIITOR

Calitatea învățămîntului depinde, în primul rînd, de noi
„Invățămîntul superior trebuie, după părerea mea, să aibă în centrul ceea ce eu aș specialistului : primul rînd, 1_________ _____specialiști avînd cunoștințe potențiale corespunzătoare. care să acopere- întreaga sferă de atribuții ce-i vor sta în față, după absolvire. Apoi, ca o a doua etapă a procesului, să se urmărească transformarea cunoștințelor potențiale în cunoștințe manifeste, astfel îneît să-și găsească aplicabilitatea în activitatea economico-sociala. acolo unde absolventul își va exercita sarcinile de serviciu. Și, ca o etapă finală, transformarea cunoștințelor manifeste în cunoștințe manifeste în sens socialmente necesar, implică o bună- cunoaștere a obiectivelor colectivului de oameni ai muncii din care va face parte și o mobilizare în sensul realizării acestor obiective..." Așa și-a început considerațiile cu privire la menirea procesului de învătămînt tovarășul dr. Ionel Socobeanu. se- cretar-sef al Academiei de Studii Economice. Ne-am adresat dumnealui cu rugămintea de a puncta cîteva din cele mai recente încercări întreprinse în această citadelă a învățămîntului superior, economic din țara noastră, pe linia perfecționării procesului de învăță- mînt. a ridicării calității sale — premisă directă a calității

l atenției sale numi 'triada să asigure, în formarea unor

ceea ce

specialiștilor de mîiiie. Și cînd , spunem „proces de învătămînt", nu ne rezumăm numai la activitatea depusă de miile de studenți în amfiteatrele Almei Mater, ci îmbrăcăm. într-o viziune de ansamblu și ; activitatea cadrelor didactice și. în ge-, neral, a tuturor celor care sint

șqsc tehnica utilizării componentelor -electronice de calcul și din ce în ce mai multe lucrări de diplomă apelează, pentru rezolvarea problemelor practice, la exploatarea computerelor. Deviza instituită în A.S.E., în acest sens, este : nici un student să nu termine facul-

SI TEHNICILE ELECTRONICE->

Academiei a fost cel al implicării tot mai active, în procesul didactic, a tehnicii electronice de calcul. Fără să intrăm în amănunte, vom spune doar că în A.S.E. utilizarea tehnicii electronice de calcul reprezintă o preocupare constantă, iar sensul rezolvării sale este ascendent. Astfel, un număr tot mai mare de studenți își însu-

mice. lată și cîteva discipline de specialitate care utilizează frecvent tehnica electronică de calcul : Organizarea prelucrării automate a datelor. Conducerea, organizarea și planificarea unităților economice. Evidența bugetară. Relații economice internaționale, numărul lor fiind în continuă creștere, fapt determinat și de baza materială

adecvată și în continuă dezvoltare, oferită de A.S.E.însă calculatorul electronic a depășit, în institut, granițele procesului didactic propriu-zis. Bunăoară, nu de mult a fost înființat un colectiv de perfecționare a evidenței . gestiunii bazei materiale a Academiei, condus de conferențiar dr. Călin Oprea, prodecan al Facultății de finanțe-contabilitate. Există deja o serie de aplicații pe calculator care funcționează în bune condițiuni. Astfel, la ora actuală, este de neconceput organizarea concursului de admitere fără ajutorul calculatorului. De menționat că A.S.E. a elaborat o fișă de înscriere pentru concursul de admitere care s-a generalizat la nivelul întregii țări. Ea conține datele personale ale candidatului, structurate astfel incit să permită utilizarea calculatorului si centralizarea lor la nivel na- țional.De asemenea, tot la capitolul ..împliniri" figurează și evi- • dența studenților realizată cu ajutorul calculatorului : catalogul alfabetic al tuturor studenților Academiei, precum și structurarea colectivelor de stu- denți. după criterii cum ar îi căminiști, căsătoriți..., date absolut necesare pentru organi-
MARINA ALMĂȘAN

(Continuare in pag. a Il-a)

Cine-și mai aduce oare a- minte de dorințele (idealurile ? !...) Iui de la cincisprezece ani ?... Poate doar cei cu memoria prodigioasă. Iar eu, mărturisesc, nu mă număr printre aceștia și mă declar sceptic în privința unor încercări de recontu- rare a unei lumi, univers chiar, purtind, din cîte-mi dau seama, pecetea fascinantului și guvernat de alte feluri de a privi lumea ce se schimbă probabil (cel puțin parțial !) de la generație la generație.
CASA

CU PEREȚII
DE STICLA

artificializării

întrebarea ca și scurta reflecție mi-au fost provocate de lectura unor confesiuni ale vîrstei de cincisprezece ani (elevi toți !) într-o „conversație" scrisă despre ideal. (Termen cam abstract, ultimul, și încă vag pentru a- ceastă vîrstă, comportînd destul de des riscul conven- ționalizării,sau chiar al neînțelegerii). Ceea ce m-a făcut totuși să scriu aceste rînduri a fost frumusețea spontană a unora dintre mărturisiri și mai ales deplina lor libertate de expresie și gîndire.Iată deci cîteva dintre cele spuse : „să fac o călătorie in timp" ; „să fac o mare descoperire într-un domeniu nou" ; „să descopăr taina Triunghiului Bermudelor" ; „să devin OM cu litere mari" ; „să am o profesie frumoasă" ; „să descopăr o
ADRIAN COSTACHE

(Continuare în pag. a IlI-a)



iNVĂJĂMlNTUL POLITICO-IDEOLOGIC -
SUB SEMNUL EFICIENTEI SI Al CALITĂȚII

9 9 9Cind, în 1978, se înființa la Hunedoara o întreprindere de tricotaje, se avea in vedere asigurarea locurilor de muncă pentru soțiile siderui'giștilor, ale minerilor și constructorilor adunați aici în număr impresionant, cerut de situația și de perspectivele economice ale atît de industrializatului municipiu. Intr-adevăr, întreprin
derea de Tricotaje Hunedoara, a răspuns rațiunii propriei sale existențe, cită vreme, la ora actuală, 98 la sută din oamenii muncii care o însuflețesc sînt ...tinere femei și fete ! Media de vîrstă a lucrătoarelor — 24 de ani ! în fața unei asemenea stări de lucruri nu poți fi de- cît extrem de pretențios față de rezultate...Și ele. rezultatele, se dovedesc a fi pe măsura așteptărilor. Două interlocutoare. Maria Dragotă, secretara comitetului de partid și Leorica Gherman, secretara comitetului U.T.C., ni le prezintă, iată, din perspectiva autoexigenței, a spiritului combativ. întreprinderea produce pulovere pentru adulți și copii, servindu-se, ca materie primă, fie de lină, fie de lină în- amestec cu P.N.A. încă din 1982, aceste produse au început să fie solicitate la export, in așa fel încît. la ora actua'lă, circa 60 la sută din producție a căpătat această destinație. Nouă țări ale lumii, între care producătoare cu tradiție în sfera amintită, se întrec în a face comenzi la Hunedoara, la o întreprindere care. în orice caz. de vechimea ei nu face... caz Se invocă mai degrabă, pentru a explica performanțele calitative, hărnicia lucrătoarelor, muncitoare și specialiste, atașamentul lor profesional, dorința lor de autodepășire. Cu atît mai mult, cu cit e vorba de tineret. în care toată lumea are. aici. încredere.Furnizorul de cadre al întreprinderii este un grup școlar pe care aceasta îl patronează : școală profesională și liceu. Tricotoarele și confecționerele provenite de la acest grup școlar sînt, de regulă, fete foarte bine pregătite, așa încît, la scurtă vreme, aspiră să lucreze fiecare, la șase mașini, în loc de patru. în plus, pentru ridicarea gradului lor de’ pregătire, au fost înființate, prin grija0 comitetului de partid și a co-

mitetului U.T.C., mai multe „cercuri de calitate". în cadrul secțiilor „Tricotaje" și „Confecții". Președinții acestor cercuri de calitate prezintă, lunar, în fața C.O.M., rapoarte asupra calității produselor.Și cum calitatea produselor depinde în mod direct de calitatea pregătirii profesionale și, în genere, de calitatea umană a fiecărui om al muncii, am înregistrat, din partea comite-' tului U.T.C., o preocupare susținută pentru formarea și educarea tinerilor în spiritul muncii. al dragostei de meserie. în spiritul respectării disciplinei la locul de muncă. în special prin cursurile învățămîntului politico-ideologic al U.T.C. — ne-a mărturisit Leorica Gherman, secretara comitetului U.T.C. — se urmărește ridicarea gradului de conștiință a ti-
Organizațiile

U.T.C. în munca 
lor de zi cu zi

nerilor, antrenarea lor cu toată energia și cu tot entuziasmul, în frontul comun al muncii pentru țară.Cei 4,50 de uteciști ai întreprinderii sînt grupați în 7 cercuri de învățămînt politico- ideologic, conduse de propagandiști aleși din rîndul muncitorilor fruntași, avînd și calitatea de membru de partid. O riguroasă evidență a participării propagandiștilor la cursurile de pregătire organizate de comitetul municipal al U.T.C,, ni s-a părut, din capul locului, o garanție a bunei lor pregătiri, premisă a eficienței cursurilor propriu-zise. Cei cîțiva propagandiști pe care i-am cunoscut : MarinelaGhergheli, Victoria Molnar, Klara Csoka, Doina Munteanu și Angela Cirneală țin. la rîndul lor, în caietele proprii, evidența participării (nu doar fizice) a tinerilor la cursuri, încă de la începutul actualului an de învățămînt, propagandiștilor li s-a recomandat ca, pe lîngă obișnuitele conspecte ale fiecărei teme, să-și întocmească scheme simplificatoare și plan

șe, cu ajutorul cărora se pot fixa, mai ușor, cunoștințele. Un model împrumutat din procesul de învățămînt, care s-a dovedit eficient la întreprinderea hunedoreană.Ce am mai reținut ? întrucît propagandiștilor, in cadrul instruirilor specifice, li se consacră în deschidere un scurt moment economic, în cadrul căruia le sînt prezentate problemele, orientările și sarcinile la zi în viața economică a localității, a fost aplicat același procedeu de conștientizare economică și la nivelul cercurilor de învățămînt, observîndu-se că tinerii sînt foarte receptivi la noutățile intervenite în viața propriei lor întreprinderi. Așa le-a fost dat, recent, să afle. în deschiderea uneia dintre lecții, că întreprinderea de tricotaje își va dubla, începind din 1990, capacitatea și că, pe plan local, se află în fază de proiect o filatură, care va veni în sprijinul propriei lor întreprinderi, cu materie primă.Mai mulți tineri, cu care am stat de vorbă : Verginica Urse (confecționeră). Floarea Negoi ță (cetecistă), Gabriela Călugărița (tricotoare), Elvira Moraru (confecționeră), Zina Șerban (tricotoare). Marcela Gheorghe (ingineră) ne-au mărturisit că învățămîntul politico-ideologic U.T.C., cu îmbunătățirile care i s-au adus ca mod de desfășurare, a devenit o activitate antrenantă, care se dovedește pe zi ce trece tot mai în măsură să contribuie în mod direct la ridicarea conștiinței participanți- lor, la sporirea gradului de implicare în realizarea si depășirea sarcinilor productive. Pentru că de ei, tinerii, de angajarea lor profesională — dat fiindcă dețin, ca vîrstă, ponderea în cadrul colectivului muncitoresc — depinde menținerea poziției fruntașe a întreprinderii, la nivel de municipiu și de ramură. Nu întîmplător, doci, întreprinderea de Tricotaje Hunedoara și-a îndeplinit, la sfîrșitul anului precedent, planul fizic în proporție de 105 la sută, iar planul la export într-o proporție de 140 la sută ! Argumente hotărîtoare. pe mai departe, pentru încrederea in tineri.,.DRAGOMIR MAGDIN

tinere pianistePremieră 
cinematograficăA treia premieră cinematografică românească a a- nului, ,{Vacanța cea mare", se înscrie tematic, asemenea, celor anterioare — „Expediția" și „De ce are vulpea coadă" —, în actualitate. Noul film artistic pune in lumină valori morale și afective care dau trăinicie vieții de familie, subliniind importanța acestora pentru realizarea în plan profesional a omului. Producție a Casei de filme nr. 4. în regia lui Andrei Blaier (semnatar, de asemenea, al scenariului), „Vacanta cea mare" a fost prezentat, luni, în premieră, la cinematograful „Scala" din Capitală.Un nou film de acțiune, avînd un scenariu semnat de Eugen Barbu și Nicolae Paul Mihail — „Martori dispăruți" (Casa de filme nr. 1 — regia Dan Miron eseu) —, își situează acțiunea în Bucureștiul de la sfîrșitul veacului trecut.între premierele apropiate se va înscrie și ,;Fran- cois Villon", versiune cinematografică a Casei de filme nr. 4, după filmul omonim de televiziune, realizată de studiouri din Paris si Berlin, cu concursul Centrului de producție cinematografică ..București". Filmul, regizat de Sergiu Ni- colaescu, este axat De aspecte esențiale din biografia marelui poet francez, plasate pe fundalul evenimentelor social-istorice care au marcat a doua jumătate a secolului al XV-lea.(Agerpres)

Bătălia pentru nou, bătălia pentru noi

CERCETAREA
ÎN PAS CU

ȘTIINȚIFICĂ
PRODUCȚIA

r

Vocea omului este încărcată 
de un fel de plictiseală ame
nințătoare. „Tot la examen 
zice și privește pe lingă mine. 
„Da" răspund eu gata să ac
cept o conversație pe orice 
temă. Aveam trac și orice di
vertisment mă făcea să mă 
simt mai bine. „A cita oară ?" 
mă întreabă omul cu același 
glas uscat. Continua să pri
vească pe lîngă umărul meu. 
„Prima dată" zic eu. „Aha. 
Cam în șase luni‘\ răspunde 
el. „Cum adică...". „Cam în 
șase luni poți să speri că o 
să-l iei. Ăștia te reprogramea- 
ză de fiecare dată cam după 
o lună" spune el cu un fel de 
triumf personal față de o lume 
croită atît de strimb. „Cre
deam că se dau toate probele 
in aceeași zi. Eu așa am auzit. 
Fratele meu...“. „Ai relații 
„Nu". „Păi, atunci ?" „Dar 
știam că se dau toate exame
nele în aceeași zi../*. De data 
aceasta mă privi citeva frac
țiuni de secundă drept in față. 
„Se dau. Dar trebuie să în
cerci de mai multe ori ca să 
reușești. Eu îl dau a șaptea 
oară. Numai taxa de examen 
m-a costat peste 1500 de lei. 
Să nu mai vorbesc de cheltu
ielile cu orele, cu școala și cu

toate celelalte. In ziua de azi 
un permis de conducere costă, 
nu mai sînt vremurile de altă 
dată. Acum două)’, de ani te 
scoteau la tablă, conduceai pu
țin și gata. Acum au pus niș
te ofițeri care n-au altă gri

depărteze. Devenise brusc 
grăbit. L-am auzit mai tirziu 
punind aceeași întrebare „Nu 
cunoști pe nimeni? Aș da și eu 
ceva acolo...".

Am fost in aceeași comisie. 
Amîndoi am trecut probele de 
poligon și apoi am așteptat să 
încheie examenul ceilalți can
didați. M-am apropiat de el 
„Văd că pină acum a mers", 
am zis. „II știu pe locotenen
tul acesta. Să vezi ce o să ne 
facă la traseu. Cum ai făcut 
o greșeală, cum te notează. Nu 
ține cont că ai emoții și că 
greșești din cauza emoțiilor. 
Are 29 de ani, este însurat și 
are doi copii la grădinița 14.

CUNOȘTI PE CINEVA?
jă decit să te pice. îi știu pe 
toți, nici unul n-are altă gri
jă. Cind am dat a patra oară 
am ajuns pină la examenul de 
noapte și m-a picat. Il cunoști 
pe vreunul dintre ei?**. „Nu", 
zic eu puțin cam îngrijorat. 
„Ești ca și picat. Eu tot caut 
să ajung la unul dintre ei, mă 
înțelegi... sînt și eu băiat de 
cartier, aș da ceva acolo, că 
am de unde. Chiar nu cunoști 
pe nimeni?".

Nu cunoșteam pe nimeni. Nu 
prea-mi venea să-i dau un 
răspuns vitejesc de genul „Cu
nosc bine regulamentul și ma
șina. Asta credeam că îmi a- 
junge", L-am lăsat să se in-

Am încercat să stau de vorbă 
cu nevastă-sa. Un buchet de 
flori, un cadou... înțelegi. Mai 
veneam eu cu ceva dacă ar fi 
acceptat. Mi-a servit o poves
te cum că vrea să aibă liniște, 
în familie. Problema cu mine 
e că am orbul găinilor". „Cum 
adică?", întreb eu. „Adică nu 
văd după ce se lasă întuneri
cul. Nu mă acomodez la în
tuneric". „Păi înseamnă că 
nu puteți să conduceți" zic eu 
și imediat îmi pare rău de 
ceea ce am spus. „Dacă merg 
mai încet, mă descurc. Numai 
să am carnetul în mină și apoi 
mă descurc eu. Văd că ai luat 
proba de poligon. Ai avut no-

---------------------
roc". „Eh" răspund eu. „Să 
vezi ce o să fie la traseu. Să 
vezi.ee o să fie".

Am văzut. A semnalizat gre
șit cind a plecat din loc, nu 
s-a asigurat la prima inter
secție, a intrat într-o triplare 
cu trecere pe contrasens și lo
cotenentul he-a trîntit cu fe
țele în pernele din față cind 
a frinat pentru că mașina era 
gata să intre peste pietonii an
gajați^ regulamentar în 
versare.

Ne-am reîntâlnit după 
săptăminț. „Ai văzut ce 
făcut ? N-a ținut cont . 
moții, de nimic. Cind ești re- 
programat?". „Am luat exa
menul" zic. „Deci îl cunoș- 
teai... Și n-ai- vrut să-mi spui 
și mie, să mă pui în legătură. 
Sînt băiat de cartier, mă în
țelegi. Decit să dau atâția bani 
pe examene și pregătiri, mai 
bine ies și eu la înaintare, sînt 
om de cuvînt, mă înțelegi...", 
,.Nu~l cunosc. Nici nu știu care 
îi este numele". „Ei, lasă. lasă. 
Uite, iți dau o mie numai dacă 
mă pui în legătură cu el".

Aveam geanta cu mine. Am 
scos regulamentul șl i l-am 
întins. Am plecat fără un cu- 
Vînt 
rere 
să-l 
care 
mine și care avea vîrstă 
lui meu că ne putem cunoaște 
între noi numai dacă aderăm 
la același cod etic. Nu aveam 
cum să-l conving, credeți-mă.

tra-

trei
mi-a 

de e-

de bun rămas și cu o pă- 
de rău. Nu aveam 
conving pe omul 
privea mereu pe

cum 
acela 
lingă 
tată-

Pianista Dana Șimona Ciocir- lie (studentă în anul III la Conservatorul bucureștean), laureată a mai multor concursuri prestigioase posedă o complexă tehnică instrumentală, aptă să slujească transmiterii clare, convingătoare a simțului și gindu- lui sonor. In acest sens, însușirile unei interpretări mai mult decit meritorii s-au dezvăluit în recentul său recital (din 22 februarie a.c.) derulat pe impunătoarea scenă a Ateneului. Avînd o înzestrare naturală și o pregătire muzicală aparte, tînăra pianistă a putut fi admirată pentru îndemînare —• stăpânește claviatura, mînuind-o cu dezinvoltură, dar și cu acuratețe și egalitate a sunetelor în pasajele „briliante" — pentru sunetul său deosebit de robust, de cantabil, pentru discernă- mîntul cu care rezolvă „problemele" frazării. Desfășurarea programului — Suita op. 10 în Re major de G. Enescu, Sonata a Il-a în re minor de S. Prokofiev, trei studii de S. Rahmaninov și „Tablouri dintr-o expoziție" de M. Musorgski, li s-a adăugat, un Coral dinJ. S. Bach, — a relevat faptul că natura artistică a interpretei, noate și datorită vîrstei sale, optează, mai ales, pentru muzica străbătută de efuziuni romantice, nent.ru efluviile sn- no”e generos revărsate; iar tălmăcirea unor se învăluie afectivității, prospețimii.Astfel, paginile enesciene au beneficiat de o interpretare iij- sn’rată și corectă totodată, pianista acordînd partiturii toată atenția, finlsînd cu griiă detaliile prin cizelate conturări, dozînd cu inteligență scriitura, construind un arc tensional centrat îndeosebi pe echilibrul suprapunerii de planuri sonore, conferind discursului pregnantă și cantabilitatea adecvate fiecărei „secvențe" a suitei : „cascadei" de ritmuri și grandorii tematice din Toccată. lirismului elevat din Sarabandă, caracterului atît de evocator al Pava- nei, accentelor viguroase și grației Bourrâe-ului.

Cu un mecanism pianistic impecabil, cu un sunet diversificat și amplu, interpreta și-a exploatat apoi simțul muzical în Sonata a Il-a de S. Prokofiev, t vidențiind contrastul dintre virtuozitatea strălucitoare și momentele de „liniște", de reală vibrație lăuntrică, dintre dinamismul dionisiac și apollinicul spirit clasic, ori acea reverie specific romantică. Interpreta și-a conturat astfel fantezia co- loristică întru crearea varietății timbrate proprii artei acestui compozitor. Totodată, ea a clădit părțile piesei cu măiestrie, echilibrînd proporțiile diferitelor secțiuni, alternanțele de mișcare, dinamică și, implicit, de stări afective.în „Tablouri ție", pianista
MUZICA

dintr-o expozi- a configurat cu forța de sugestie spațiile armonice și colo- rlstice subtile, originale ale linul captivant univers fonic, la fiecare audiție, și . prosnețimea

VASILE NEAGOE \

, cărora drept „bis" creația lui

asemenea onusuri firesc în undele comunicativității,

care se arată, cu farmecul... operelor de artă adevărate. S-au remarcat, intr-un asemenea context, atît o diferențiere a tu- șeului, înlesnind obținerea unui ton cald, comunicativ, adecvat (cu mici excepții) spiritului muzicii, cît și transpunerea materialului sonor într-un cadru liric evocator, nelipsit însă de momente tensionate.Timbrarea și dozarea registrelor, fermitatea articulării, atingerea unor sonorități percutante în punctele de culminație, consistența cîntului, susținerea interioară și, mai ales, dezinvoltura sînt calități pe care tînăra interpretă le-a reflectat, o dată în plus, în Studiile — „tablouri" de S. Rahmaninov, îmbinînd logic și armonios plasticitatea imaginilor muzicale cu virtuozitatea țesăturilor complexe, a căror întrepătrundere sau suprapunere este atît de capabilă să genereze un puternic conținut emoțional.Așadar, o studentă înzestrată cu har și pasiune, aflată — de pe acum — în eșalonul de frunte al generației sale și nu numai...

„Pînă acum cîțiva ani, zice lean Păcurar, secretarul Comitetului U.T.C. de la Combinatul de îngrășăminte Chimice Azo- mureș din Tîrgu Mureș, nu prea veneau ziariști pe la noi. Dar de la un timp, mereu sîntem căutați, de la radio, de la televiziune, de la ziare." Explicația, recunoaște interlocutorul nostru, ca o constatare, nu ca ’o laudă, se găsește în faptul că în ultimii ani combinatul s-a dezvoltat considerabil, și-a extins producția, pe care o realizează și o depășește în mod obișnuit, la parametri calitativi dintre cei mai inalți. Meritul pentru toate acestea este, înainte de orice, al oamenilor : serioși, competenți, disciplinați. Mai ales disciplinați — specificul muncii o impune, pentru că aici, o cît de mică neglijență poate avea urmări deosebit de grave. Și mai sînt acești oameni harnici și inventivi, animați de dorința căutării, a perfecționării continue, stare normală într-un domeniu — chimia — aflat în primul plan al progresului șl al modernizării. Zgîrcit Ia vorbă sau. poate, doar modest, loan Păcurar sintetizează treaba aceasta într-o frază scurtă — „am fost și vom fi mereu capabili să luptăm pentru noi" — ----’ ■ •banale, dar vedesc, nu stanțiale.Adevărul mureș se cercetează, se experimentează și se aplică tehnologii perfecționate, se elaborează produse superioare, adică se caută — și se găsește ! — in permanență noul. „La vîrstă asta tînără pe care o avem mulți dintre noi aici, în combinat, spune muncitorul Viorel Moldovan, se manifestă un elan firesc în creație, în cercetare." O materializare recentă a acestui elan îi a- parține chiar lui : indicatorul e- lectric de poziție. „Eu lucrez în laboratorul protecție prin relee și aparate de măsură, secția e- lectro. Ce m-a determinat să. fac invenția asta a fost faptul că în camera de comandă a unei stații termoelectrice aparatele puteau, la un moment dat, să ofere indicații eronate. Indicatorul acesta e sigur în funcționare și față de acum."Pe cît practice nerului _ ___esență, .este vorba despre re- ’ cuperarea căldurii unor gaze arse : unele provenite de la instalațiile de acid azotic, folosite

..amvorbe, în felul lor, care, fantele o do- sînt deloc circum-acesta e : la Azo-

costă pe jumătate cele existente pînăde valoroase, pe atît de sînt și realizările ingi- .Marian Grigore. în

la termoficarea comunei Cris- tești, unde locuiesc oameni ai muncii din combinat, altele provenite ele la reformerul instalației de amoniac, folosite la pre- încălzirea apei necesare cazane- loiMn Centrala Electro-Termică Tîrgu Mureș 2.La Fabrica de Materiale Foto- sensibile, inginerul Stelian Hue a reușit obținerea unui formator de culoare, substanța de mare utilitate in procesul de realizare a materialelor fotografice. Cu această lucrare, el a ocupat locul I la ediția 1988 a sesiunii științifice naționale de specialitate. Venind vorba despre asemenea manifestări, este de menționat că tinerii de la Azomureș participă la ele cu evidentă justificare. Un exemplu ; anul trecut la sesiunea științifică în care s-au reunit teme de cercetare și de producție din toate ramurile economice ale județului, reprezentanții combinatului s-au clasat pe primele 3 locuri. Viorel Moldovan remarcă : „Astfel de manifestări sînt binevenite pentru cunoașterea și evaluarea reciprocă a potențialului nostru tehnico- științific. Dar și mai bine ar fi dacă la ele ar asista și alți specialiști și colegi ai noștri, dacă ar interesa pe mai multă lume ce facem, aceasta și in ideea unei eventuale colaborări, a unei continuități mai eficiente in cercetare".Pe aceeași linie a muncii permanente de cercetare, sînt de remarcat și tineri, precum fizicianul Mihai Petruț, inginerii Vasila Muncaciu — preocupat de aplicarea pe calculator a proceselor specifice, Vasile Pop — cu studii de îmbunătățire a calității filmelor medieale, Tudor Truță — șeful Comisiei de creație tehnico-științifică a Comitetului Organizației U.T.C. din combinat.Alte direcții, Ja rîndul lor importante, spre care se orientează investigațiile tehnico-știin- țifice la zi sînt autodotarea, asimilarea a noi piese de schimb, reproiectarea unora mai vechi, realizarea în termen cît mâi scurt, dar și cît mai bine, a reparațiilor și reviziilor. „După cum vedeți, conchide loan Păcurar, facem de toate cite* sînt necesare bunului mers al muncii noastre și așa e și normal. Dar. în primul rînd, facem producție, ne realizăm sarcinile de plan, pentru că după felul cum merge producția, merg și toate celelalte, inclusiv cercetarea științifică".
FLORIN ANTONESCU

PESTE 150 DE NOI APARTAMENTE
PREDATE BENEFICIARILOR

MIRELA STOENESCU

în localitățile urbane și rurale din județul Argeș au fost predate beneficiarilor, de la începutul anului și pînă acum. 150 noi apartamente, depășindu-se astfel, cu 10 apartamente prevederile de plan la zi. Ca urmare, zestrea edilitară a orașelor și, comunelor din a- ceastă zonă a țării a sporit, în perioada parcursă din actualul cincinal, la 11000 apartamente, iar în inter-

valul de timp 1965—1989, la peste 85 000, dintre care 50 000 reprezintă numărul total al celor date în folosință, în modernele cartiere de locuințe ale municipiului Pitești. Pînă la finele anului în curs urmează sâ mai fie nuse la dispoziția oamenilor muncii încă 3 450 apartamente, unele dintre ele fiind, deja, în stadii de execuție.
(Agerpres)

(Urmare din pag. I)zarea unei activități diferențiate și diversificate. A început recent un curs de inițiere în tehnica de calcul la nivelul secretariatelor facultăților și Rectoratului, urmărind sporirea ponderii utilizării calculatorului în toate activitățile acestora. în scurtă vreme, toate secretariatele Academiei vor fi dotate cu calculatoare personale, care Ie vor permite s^-și întocmească șl să exploateze singure programele, în vederea obținerii în mo’d operativ a unor informații de calitate necesare conducerii.Tot în prezent se lucrează la elaborarea unei fișe individuale de urmărire a activității de cercetare științifică a cadrelor didactice. Prelucrarea ei cu ajutorul calculatorului va permite evidențierea eforturilor de la nivelul colectivelor de cercetare ale catedrelor și facultăților, precum și clasificarea activi-

tății de cercetare științifică după o multitudine de criterii : ponderea cercetării interdisci- plinare în totalul cercetării, raportul dintre cercetarea tehnică șl cea economică, raportul dintre cercetarea fundamentală și cea aplicativă, contribuția A.S.E. la rezolvarea unor probleme ale beneficiarilor etc.

cultățile, a găsit un larg ecou în rîndul studenților, ea propu- nîndu-și să-i înarmeze pe aceștia, de Ia bun început, nu numai cu teoria cunoașterii, ci și . cu metodele utilizate în cercetarea științifică economică. In cadrul acestei discinline. studenții învață care este rolul și locul economistului cercetător în activi-
PROCESUL DIDACTIC

Plantări silvice 
pe 28500 hectareIn cadrul Programului u- nitar pentru intensificarea împăduririlor în cincinalul 1986—1990, în județele Constanța, Tulcea, Buzău și Vrancea urmează să fie reintrodusă în circuitul economic o suprafață de 28 500 hectare terenuri degradate, improprii oricăror culturi a- gricole.Cea mai mare parte din suprafața amintită, peste 6 300 hectare, se află în județul Constanța, circa 66 la sută din ea urmînd a fi redată circuitului economic în această primăvară. Ținind seama de volumul mare de lucrări ce trebuie realizate, în condiții de teren dintre cele mai dificile, conducerea ministerului de profil a luat măsura sprijinirii silvicultorilor constănțeni și din alte județe cu forță de muncă și materiale necesare. Astfel, un mare număr de muncitori, tehnicieni și ingineri din 28 de inspectorate silvice județene lucrează în aceste zile cot la cot cu oamenii muncii din unitățile constănțene de profil. Pină acum au fost efectuate lucrări de pregătire a terenului pe mai mult de 2 500 hectare, plantîndu-se totodată pe circa 1 600 hectare arbori din specii forestiere repede crescătoare și ușor adaptabile condițiilor climatice din această parte a țârii. (Agerpres)

(Urmare din pag. 1) pe aproape 10 000 ha, fapt ce va permite ca pînă la finele lunii aprilie să se realizeze aproape 90% din sarcina anuală de regenerare a pădurilor.Ca urmare a promovării susținute a regenerărilor naturale, a reducerii tăierilor de masă lemnoasă de produse principale șl a eliminării tratamentelor care conduc la dezgolirea solului, împăduririle din acest an se vor executa în suprafețe de pe care s-a recoltat masa lemnoasă și, în mai mare măsură, în terenuri goale și taluze din fondul forestier, în scopul asigurării densității numărului de arbori la hectar, pe specii și clase de fertilitate a solului. Sarcini cu totul deosebite revin în direcția punerii în valoare a terenurilor excesiv degradate din afara fondului forestier ; programul menționat prevede împădurirea în actualul cincinal a 61 990 ha asemenea terenuri, din care 23 700 ha în județele Constanța și Tulcea, acolo unde ponderea pădurilor este redusă și se resimt din plin efectele dăunătoare ale secetelor prelungite.Ne propunem realizarea acestor lucrări prioritare cu sprijinul tineretului, în cadrul acțiunilor ce se organizează în fiecare an în cadrul „LUNII PĂDURII". Această manifestare, simbol al dragostei și grijii poporului român pentru pădure, are o semnificație și amploare deosebite față de anii anteriori, reînviind o tradiție veche ca fiecare cetățean al țării să plan

teze minimum cinci arbori. Prin caracterul său educativ- instructiv, LUNA PĂDURII readuce în prim plan eforturile conjugate ale întregii societăți de a se conserva și proteja valoroasele noastre păduri, pentru menținerea echilibrului ecologic, în acest cadru se va acționa potrivit Programului comun, elaborat împreună cu Ministerul Educației și învățămîntului, Consiliul Culturii și Educației Socialiste, Comitetul pentru Pro- 
„luna”

PĂDURII"
blemele Consiliilor’ Populare, Uniunea Tineretului Comunist și Consiliul Național al Organizației Pionierilor, care pentru 1989 prevede realizarea cu tineretul de culturi în pepiniere pe 19 000 ari, plantații de terenuri degradate și în fondul forestier în suprafață de 20 200 ha, lucrări de întreținere în răchi- tării pe 5140 ha, îngrijiri în arborete tinere pe 15100 ha etc. Din suprafața totală a lucrărilor de regenerare a pădurilor, prevăzute în planul pe 1989, circa 45 la sută se va realiza. cu tineretul în cadrul acțiunilor menționate.Trebuie subliniat că între lu-

crările prevăzute a se realiza cu tineretul în cadrul manifestărilor stabilite în LUNA PĂDURII o atenție aparte se acordă recoltării manuale a depunerilor de ouă (ponte) ale dăunătorului omida păroasă a stejarului. Asemenea lucrări se vor efectua pe o suprafață de circa 35 000 ha, cu deosebire în județele Gorj, Vîlcea, Giurgiu, Tulcea, Olt, Mehedinți, Timiș și Teleorman. Se pune accent pe asemenea modalitate de combatere a dăunătorilor pădurii, întrucît tratamentele chimice repetate pot afecta, după cum bine se cunoaște, echilibrul ecologic și crea condiții pentru su- praînmulțirea defoliatorilor. Este deci hotărîtor să se extindă măsurile, în complex, de combatere integrată a acestor periculoși dăunători ai pădurilor prin mijloace biologice și silvo- tehnice, cu efecte favorabile1 sub aspect ecologic pe lungă durată de timp.Programul mai cuprinde un șir de acțiuni cu caracter științific și de instruire profesională, precum și acțiuni de popularizare prin presă, radio și televiziune a pădurilor și a importanței social-economice a acestora. Prin toate aceste acțiuni se urmărește, finalmente, ca întreaga populație, toate organele centrale și locale de stat să adopte prin întreaga lor activitate o comportare civilizată față de păduri, ocrotindu-le și protejîndu-le ca pe un bun de preț al întregului nostru popor.

Părăsind — fără a avea pretenția de a-I fi epuizat — domeniul utilizării tehnicii de cal- , cui, vom aminti despre o altă inițiativă subscrisă genericului prezentei rubrici : introducerea, ca disciplină obligatorie, înce- pînd cu anul universitar trecut, a celei intitulate „Metodologia cercetării științifice". Această materie, predată la început facultativ anilor I de la toate fa-

tatea economico-socială, despre ontologia profesiei de economist, despre modalitățile de întocmire; si susținere a lucrărilor științifice, fiind pregătiți, pe această cale, in vederea creșterii spiritului lor de opinie si a competenței, a participării, dună- absolvire, la actul deciziei din unitățile unde vor fi repartizați.O altă recentă realizare a Academiei o constituie confec-

ționarea unor montaje audiovizuale cu privire la preocupările și sferele de activitate ale economiștilor din practică, urmărind o structură a dispersiei funcției de economist atît pe orizontală (încadrarea acestuia în diferite categorii de servicii), cit și pe verticală (încadrarea lor în schimburi, secții, labrici, întreprinderi, centrale, ministere). Cele citeva zeci de astfel de montaie le sînt prezentate studenților, ‘ care află astfel cite ceva desore meseria pentru care au ontat.Și, ca două preocuoări de perspectivă, pe care ne permitem să le trecem in chin de enilog al materialului noștru : dotarea catedrelor și laboratoarelor A.S.E. cu tehnică de ca’cul și tehnică video și, respectiv, reînființarea unui laborator de ceicetări didactice, care să se ocupe cu perfecționarea învățământului superior economic, din punct de vedere al mijloacelor, metodelor și tehnicilor folosite.
• PUBLICITATE PENTRU TINERET •

/

I I ’ P

I » (X.

LUNA MARTIE
LUNA CADOURILOR

PENTRU FEMEI!
Prilej tradițional de a oferi cadouri!

Magazinele comerțului de stat specializate ir» desfacerea ar
ticolelor metalo-chimice oferă multiple soluții de daruri. Ale- 
geți-l pe cel mai frumos și util.

• bibelouri și seturi din porțelan sau cristal ;

• produse cosmetice și de parfumerie : parfumuri de toaletă 
„Eva-lux", „Miraj 50", „Miraj 75", „Lied", „Achanta”, „Bela- 
trix", șampon; roșu de buze ; farduri; creme de toaletă etc.;

© lustre, lampadare, veioze, lămpi de birou ;

© articole de podoabă : cercei, inele, medalioane, pandan
tive, broșe, brățări etc. ;

• diverse radioreceptoare portabile și staționare ;

• articole de uz casnic ! garnituri de inox, seturi pentru 
bucătărie.

LUNA MARTIE - LUNA CADOURILOR PENTRU FEMEI I 
Alegeți cel mai frumos și dorit cadou din magazinele comer

țului de stat I

vezi.ee
nent.ru


TELEGRAMĂTovarășul Constantin Dăscă- lescu, prim-ministru al Guver- nului Republicii Socialiste România, a primit o telegramă din partea șeicului Saad Al Abdullah Al Salem Al Sabah,
Tehnologie originală de debitare 

a barelor din oțelUn colectiv de cercetători și cadre didactice din cadrul catedrei de tehnologie mecanică a Institutului politehnic Traian Vuia" din Timișoara a elaborat o tehnologie originală de debitare a barelor din otel inoxidabil prin eroziune electrică complexă. Prin acest procedeu se pot debita oteluri aliate cu secțiuni rotunde de diametre oină la 100 mm și pătrate cu latura de aceeași dimensiune.Concomitent a fost realizat și un sistem de automatizare a procesului de prelucrare ce echipează utilajul principal. Ca
Realizarea unui nou dispozitiv medicalUn colectiv de cercetători de la Clinica de diabet, nutriție și boli metabolice de Ia Spitalul clinic „Dr. I. Cantacuzino" din București a realizat un dispozitiv automat, cu debit reglabil și controlat, pentru perfuzie continuă intraarterială destinat tratamentului arteriopatii- lor clinice, inclusiv al celor ajunse în stadiu de cangrenă incipientă.Prin această metodă, multe din cazurile care se soldau cu amputări au putut fi rezolvate nechirurgical, prin terapie intensivă, foloslndu-ae administrarea cu ajutorul acestui dispozitiv, de fapt o eficientă pompă de perfuzie, a unui amestec medicamentos cu proprietăți vasodilata tarii, anti- trombotice și antlinfectioase.

Reperele actualității agricole

Primăvara mecanizatorilorȘi în localitatea giurgiuveană Ghimpați, campania agricolă de primăvară a debutat sub bune auspicii, semn că ea a Xvst pregătita ,cu deosebită grijă, din timp. Adică mfti înainte de a începe luna martie, practic, pe întreaga durată a iernii. în primele săptămini din februarie au fost gata de start toate mașinile agricole din dotare. De mai multe zile cooperatorii din Ghimpați sint prezenți în cîmp, unde semănatul se află în plină desfășurare. Maria Voicu. secretar adjunct al comitetului comunal de partid, pe care o întilnim în vecinătatea satului, în locul ce poartă numele de „Dealul copacilor", ne prezintă succint situația la zi a suprafețelor însămlnțate. Reținem că la cooperativa agricolă din Ghimpați s-au semănat cu bor- ceag și lucernă 50 ha și, respectiv, 30 hectare, iar la cooperativa din Naipu 30 și, respectiv, 25 de hectare.Acum, ne pune în temă interlocutoarea, acționăm intens pentru pregătirea terenului destinat cultivării cu floarea soarelui și mazăre. De altfel, în ce privește mazărea, au și fost semănate deja 20 de hectare la unitatea din Ghimpați. în para
Legumicultura - un sector 

prioritar de activitate
(Urmare din pag. 1) din principalele sectoare de muncă ale asociației.Atingerea nivelurilor planificate înseamnă, așadar, respectarea riguroasă a fiecărei verigi tehnologice, prin executarea unor lucrări de calitate, fie că este cazul plantatului și semănatului in epocile optime, al întreținerii culturilor, al irigării sau fertilizării cu îngrășăminte organice. în 1988, deși s-au făcut eforturi pentru depășirea unor probleme apărute, pentru eliminarea unor neajunsuri s-au înregistrat, totuși, rezultate modeste. Tocmai de aceea, după cum remarca și directorul unității, s-au luat măsuri importante, Incepind cu reorganizarea fermelor, în scopul valorificării superioare a resurselor locale, cu stabilirea responsabilităților pe fiecare loc de muncă. Cîț privește pregătirea producției, ea a fost demarată mai repede decit în anii trecuți. punindu-se accent și 

pe reducerea cheltuielilor zilnice de materiale si de forță de muncă. „Noi am început Ia timp producerea de răsaduri pentru sere și cîmp, astfel încît a fost plantată deja aproape in

prinț moștenitor și prlm-minis- tru al Statului Kuweit, prin care se transmit mulțumiri pentru mesajul de felicitare adresat cu prilejul Zilei naționale a Kuweitului.

urmare a folosirii ciclului automat de lucru, timpii neproductivi sint reduși la minimum, iar consumul de energie este foarte mic. .Ceea ce aduce un plus de eficientă noului procedeu este si faptul că scula propriu-zisă de debitare, un disc din tablă de otel de 1—1.5 mm. este din material indigen ușor de procurat, iar prin înlocuirea vechii tehnologii de debitare mecanică, cu ferăstraie cu lamă de tip bandă, crește productivitatea muncii și se înregistrează importante economii de manoperă și materii prime.
obținut pe baza unei rețete originale, elaborată tot de cadrele medicale din această elinică. Cu ajutorul noului aparat se poate introduce ' soluția de perfuzie sub presiune, uneori chiar în contrasensul curentului sangvin. Ca atare, lichidul ce ajunge pe această cale în circulație concură la creșterea presiunii și gradului de oxigenare ale singelui. reu- șindu-se astfel (firește și datorită compoziției substanței per- fuzate) să fie combătută in- lecția,Atîț utilizarea aparatului, cit și a soluției medicamentoase experimentate cu succes în cadrul acestei' clinici urmează să fie extinsă și în alte unități sanitare din Capitală și din tară. (Agerpres)

lel cu aceste lucrări, în fiecare din cele două cooperative agricole de pe raza comunei s-a trecut la plantatul tutunului, o cultură cu tradiție în zonă, precum și al legumelor, acestea din urmă în spațiile din incinte, în vederea autoaprovizionârii. Cit despre mecanizatori, care duc greul campaniei de primăvară, țin să subliniez că majoritatea acestora sint oameni tineri. Tractoarele pe care le vedeți aici, în „Dealul copacilor", sînt conduse toate de mecanizatori de vîrstă utecistă. Aceștia, ca și ceilalți sint fără excepție, fii ai comunei, oameni care, fiind năs- cuți și crescuți aici, iubesc a- cest pămînt, lucrîndu-l ca atare.Așadar, la Ghimpați, primăvara și-a intrat, ca să zicem așa, pe deplin în drepturi. Totul e, ne spune la plecare Mana Voicu, să nu scăoăm nici o clipă din atenție problemele de ordin organizatoric, astfel incit să atingem, de la o zi la alta, ritmuri șl mai înalte de lucru, Ținînd cont de condițiile de care dispunem, stă în puterea noastră să facem din acest an agricol un an al producțiilor de vîrf.
M. ȘTEFAN

tegral suprafața de 50 de hectare cu ceapă, s-a pregătit terenul pentru cele 30 hectare pentru mazăre uscată și 62 de hectare de cartofi. De altfel, dacă vremea ne va permite, sperăm să încheiem semănatul mazării, concentrîndu-ne atenția pe plantatul cartofilor și al celor 20 de hectare de varză timpurie. O grijă deosebită o acordăm culturilor de cîmp, suprafață pe care o putem iriga în sistem amenajat pe 250 de hectare, restul fiind acoperit prin acțiunea aripilor de ploaie sau prin folosirea altor surse de apă. Ne asigurăm astfel o independență față de evoluția factorilor climatici, ceea ce reprezintă, mai ales în anii sece- toși, un element hotărîtor al producțiilor mari", mai adăuga inginerul Gheorghe Dumitrașcu.Cunoscînd ambiția acestor legumicultori hotărîți să revitali- zeze o activitate de tradiție pentru acest bazin agricol, sîn- tem convinși că ei vor ajunge, în cel mai scurt timp, cel puțin la nivelul unităților vecine, de la Tomnatic și Gottlob, făcîn- du-se să se vorbească din nou, despre faima grădinarilor de la Lovrin.

Preocupare constantă pentru dezvoltarea
echilibrată a tuturor activităților productive„Cooperativa Agricolă de Producție din Chișineu-Criș, județul Arad — ne spunea Horia Anton, președintele unității — a luat ființă in 1950, avind in primul său an de activitate 123 de membri. Averea obștească era de 2.1 milioane lei. Astăzi, zestrea unității este de peste 23 milioane lei. an de an ea crescînd prin modernizările care se fac în toate sectoarele productive". Mer- gind pe această linie, a modernizărilor, precum și pe efortul celor peste 500 de membri cooperatori de-a obține recolte din ce în fce mai mari, pentru a ridica continuu valoarea producției globale realizate, ne-am interesat de cîteva aspecte relevante ale activității de aici, pusă sub semnul cerințelor actuale din a- gricultură.Cooperativa agricolă dispune de 4 162 ha teren, din care 2 603 ha arabil, iar restul pășuni și finețe. Ca structură. întîlnim aici 3 ferme vegetale., două ferme de bovine, două ferme de ovine și activități de mică industrie, producția globală realizată anul trecut ridicîndu-șe la peste 30 milioane lei, Tînărul inglner-șef al cooperativei, Petru Petran, ne vorbește cu mîndrîe despre modernizările ce au avut loc în sectorul zootehnic, la ferma de la Pădureni, unde au fost finalizate două grajduri moderne, cu evacuare mecanică a dejecțiilor, furajare cu remorcă tehnologică, adăpători automate, muls mecanic și altele. Anul acesta, accentul va fi pus pe modernizarea celeilalte ferme de bovine unde, de asemenea, vor fi amenajate două grajduri după ultimele cerințe. Cei doi șefi de fermă, inginer Gavrilă Simionescu,
A fi mereu racordat la cerințele 
dezvoltării economice intensive

(Urmare din pag. 1)330 milioane lei (din care producția suplimentară pentru export — 101 milioane lei) *și reducerea costurilor de producție cu 182 milioane lei. Or, pentru a face față marilor sarcini ale anului 1989 este necesar ca, pornind de la buna experiență acumulată, să ne implicăm și mai mult în perfecționarea și modernizarea activității noastre. în găsirea și aplicarea unor noi soluții menite să ne permită să realizăm importantele sporuri de producție ce ne revin pentru acest an, îndeosebi la producția de export, ca și la o serie de importante sortimente fizice destinate programelor prioritare ale economiei naționale, mai ales la utilajele energetice a căror pondere trebuie să atingă 80 la sută încă din acest an, față de 30 la sută la începutul cincinalului. Toate acestea sînt aspecte ce stau zi de zi în atenția noastră, a tuturor, aspecte analizate complex și în dezbaterile recentei adunări generale a oamenilor muncii în cadrul cărora s-a insistat tocmai asupra legăturii strinse dintre • finalizarea marilor obiective ce ne revin si accelerarea și generalizarea aplicării măsurilor de perfecționare și modernizare a producției. De altfel, chiar în zilele imediat următoare adunării generale a oamenilor muncii aceste programe au fost îmbogățite cu alte noi propuneri, ajungîn- du-se astfel la un total de 95 măsuri cu o ridicată eficientă economică menită să asigure importantele sporuri de producție prevăzute pentru 1989.— Printre acestea, completează inginerul Mircea Andre- escu. șeful atelierului de proiectare sisteme de organizare, un loc important il dețin cele legate de creșterea productivității muncii Ia realizarea diafragmelor sudate, prin organizarea corespunzătoare a fluxului tehnologic conform proiectelor de dezvoltare elaborate prin care se estimează un spor de producție marfă de 3,5 milioane lei și reducerea cheltuielilor materiale cu 800 mii lei, creșterea capacității de producție la atelierul prăiini grele de foraj prin modernizarea fluxului pe actualele spații, prelimlnîndu-se un spor de producție marfă de 10 milioane lei (din care pentru export : 2 milioane lei) sau creșterea capacității de fabricație a cilindrilor de laminor, cu un spor de producție marfă de peste 12 milioane lei ; prin extinderea capacității de producție a arborilor cotiți Diesel navali chiar în perioada imediat următoare preliminăm de asemenea un spor de producție marfă de 8 milioane lei. din care pentru export 3 milioane lei. iar prin implementarea tehnologiei de lipire a plăcutelor din carburi metalice prin folosirea instala

de la ferma Criș, și doctor Iuhazs Iorfn, de la ferma Pădureni, ne asigură că aceste modernizări vor contribui la creșterea eficienței întregii activi tâti din zootehnie".„Modernizarea, ne spunea Emil Birta, vicepreședintele cooperativei, înseamnă nu numai îmbunătățirea microclimatului pentru, animale, ci și preocuparea continuă pentru întinerirea și creșterea vigorii loturilor". Astfel, din cele 1 370 capete, cit cuprin
Patru decenii de la începerea 

procesului de transformare 
socialistă a agriculturii

de la ora actuală efectivul bovin, 440 sint vaci cu lapte, iar restul junlnci și tineret. Pînă la finele anului se va ajunge la 1 500 de capete. în sectorul ovin există 4 000 oi matcă și 3 200 miei. O măsură recentă luată de conducerea unității este înlocuirea reproducătorilor la oi cu exemplare de talie mai mare, mai robuste. în acest sens existînd o colaborare cu Oficiul Județean pentru Reproducție și Selecție Arad, urmînd ca primul lot de berbeci din rase înalt productive să intre curînd în unitate. Am notat și cîteva nume de cooperatori ce muncesc cu rîvnă în zootehnie pentru a obține rezultate din ce în ce mai bune : Lucreția Sereș, Onița Ardelean, Flore 

ției de lipit prin rezistentă, punerea în funcțiune a unor noi standuri de echilibrare sau dispozitive hidraulice de ridicat pe standurile de montaj ori organizarea unei linii mecanizate de formare a diafragmelor la turbina de 700 MW și generalizarea metodei de obținere a pieselor inelare forjate, prin laminare, ca să ne oprim doar la cîteva din cele mai reprezentative exemple, se obțin de asemenea importante sporuri de producție șl diminuarea consumurilor materiale și energetice, cit și, mai ales, realizarea unor componente, an- samble și subansamble, ca și produse finite cu parametri superiori, comparabile prin performanțele lor cu cele, mai bune realizări similare existente pe plan mondial. O mare parte din programele de perfecționare și modernizare sint concepute și finalizate prin eforturi proprii, ceea ce, indiscutabil, ne-a permis atit să apropiem termenele de punere in funcțiune ale noilor capacități cit și să „ajustăm" caracteristicile noilor echipamente și utilaje, in funcție de necesitățile concrete. Sigur, sint și situații cind colaborăm îndeaproape cu diverse institute și alte unități de profil și poate cel mai semnificativ exemplu este cel al creării unor stații de calcul in diverse sectoare de activitate din I.M.G.B. ce conturează deja premisele obținerii unui eficient și complex sistem informativ bazat pe teleprelu- crare.
PERFECTIONAREA PROFESIO
NALĂ, SUPORT AL BUNELOR 

REALIZĂRIPerfecționarea și modernizarea producției, realizarea, pe a- ceastă cale, a importantelor creșteri de plan prevăzute pe acest an necesită, desigur, specialiști cu o ridicată calificare, capabili să facă față in orice moment, cu dăruire și competență, cerințelor tot mai ridicate ale producției moderne. Intrată in al treilea deceniu de activitate, I.M.G.B. dispune, desigur, de un colectiv omogen, cu o bogată experiență tehnico-profesio- nală, capabil să răspundă prompt și eficient oricăror solicitări ale beneficiarilor, ale economiei naționale. Și dacă, pe bună dreptate, acești specialiști sînt considerați ca fiind printre cei mai buni, dacă, nu întîmplător, lucrări din cele mai complicate sînt finalizate de acești specialiști în timp record, aceasta se explică, în bună măsură, tocmai prin atenția acordată colectivului de aici, autoperfecțio- nării și perfecționării profesionale, a policalificării.— Centrul de pregătire și perfecționare a personalului muncitor din întreprinderea noastră funcționează în actualul 

Stoica. Kiss Andrei. Ludovic Tor. Alexandru Varga. Petru Cociu- ban. Teodor Puraveț.Deoarece campania agricolă de primăvară bate la ușă. am găsit oportună discuția cu Petru Horga, șeful secției mecanizare : „Urmînd grafice bine stabilite încă din toamnă și bazîndu-.no pe meseriași cu experiență, cum sînt loan Farcașiu. Pavel Hecico, loan Turcuș, Petru Pîrv, loan Hentiu, Petru Suciu și alții, am reușit cu mult înainte de terme

nul fixat să revizuim și să reparăm întregul parc de utilaje care vor realiza lucrările agricole. Am început deja pregătirea patului germinativ pentru culturile din această campanie de primăvară : trifoliene, sfeclă de zahăr, floarea-soarelui, porumb, soia etc.“.Amănunte despre aplicarea a- grotehnicii avansate ne-a furnizat inginerul-șef, Petru Petran: ..Am semănat 900 ha cu grîu, 270 ha cu orz, din care am fertilizat 600 ha cu îngrășăminte chimice complexe, urmînd ca pe restul suprafețelor să continuăm fertilizarea. Pentru că anul trecut am obținut cea mai mare producție de sfeclă de zahăr pe consiliul unic Chișineu-Criș, 

cadru de numai cițiva ani și eu cred că între activitatea șa și bunele realizări din ultimii ani ale întreprinderii este o legătură direetă, aflăm de la tinăra subingineră Mihaela Surpă- ceanu.— Credem că nici faptul că sinteți totodată și lector în cadrul centrului, dar și responsabil al comisiei profesional-ști- ințifice a comitetului U.T.C. nu este o simplă coincidență.— Tot în cadrul centrului funcționează și politehnica muncitorească pentru tineret, ale cărei cursuri — 25 — sint urmate anual de 3 000—4 000 de uteciști, circa jumătate așadar din cei peste 7 000 de oameni ai muncii ce participă an de an la cele peste 60 de cursuri ale centrului. A.poi, toți lectorii politehnicii și mulți din cei ai centrului sint absolvenți din ultimii ani ai facultăților de profil, unii încă stagiari. Firește, programele de învățămint, cursurile efective se organizează în funcție de propunerile, de necesitățile concrete ale secțiilor și atelierelor, eio modificin- du-se, imbunătățindu-se de la un an la altul și chiar dacă producția o cere, de la o săptămână la alta. Și nu întîmplător la. cele mai noi cursuri — cum sint cele de programare a ma- șinilor-unelte cu comandă numerică, de acționare hidraulică a mașinilor-unelte, de limbaje de programare a calculatoarelor și inițiere și instruire in tehnica de calcul — tinerii dețin o pondere foarte apropiată de sută la sută. Lesne de observat din chiar titulatura acestor cursuri ori a celor de tehnici moderne de prelucrări pe mașini de alezat și frezat și strunguri, cele de aplicații ale plasmei termice în prelucrări, de metode de organizare și conducere a producției în flux de fabricație ori de fiabilitate și siguranță in funcționarea echipamentelor energetice speciale și multe altele, sint direct corelate cu aplicarea și generalizarea măsurilor de perfecționare și modernizare a producției, centrului nostru re- venindu-i responsabilități deosebite în acest sens. Așa se și explică și faptul că testele și examenele de absolvire ale cursurilor noastre sint foarte severe, doar cei mai bine pregătiți intrind in posesia mult rîvnitelor atestate. Ceilalți, cei ce nu reușesc la aceste teste, sint urmăriți îndeaproape și îndrumați la locurile lor de muncă. fiind obligați să urmeze un nou curs pe care, de regulă, îl absolvă cu bine. în plus, la multe cursuri de perfecționare sau policalificare, lucrările de absolvire trebuie să se constituie în soluționarea unor' probleme concrete existente la locurile de muncă ale cursanți- lor, toate aceste soluții concu- rind și ele nemijlocit la perfecționarea și modernizarea producției. 

vrem ca și anul acesta să ne situăm la înălțime. Din cele 120 ha planificate a fi însămânțate, 70 ha am fertilizat cu gunoi de grajd, 50 tone la ha, iar restul suprafețelor vor fi fertilizate cu îngrășăminte complexe. Am pus un accent deosebit și pe fertilizarea pășunilor și fînețelor, pentru asigurarea bazei furajere necesare. Deși în zona noastră pămîntul nu este prea darnic, trebuie să facem totul să smulgem acestuia roade din ce în ce mai mari, șl aceasta nu se poate face decît prin muncă și aplicarea cu consecvență a agrotehnicii moderne".După cum am arătat la începutul materialului nostru, în activitatea cooperativei există și un sector de mică industrie, ce s-a dezvoltat și diferențiat an de an. „In 1988 — ne spunea președintele unității, Horia Anton — obținut pe această cale 1,5 milioane lei, urmînd ca anul a- cesta să obținem 2—2,5 milioane lei, toate activitățile din acest sector fiind rentabile. Avem secții de prefabricate, rotărie, croitorie, confecționat mături, zidărie și multe altele".Privite pe ansamblu, rezultatele Cooperativei Agricole de Producție din Chișineu-Criș o situează între unitățile fruntașe din agricultura județului Arad, dar, de notat este faptul că dinamica rezultatelor este ascendentă și eforturile conjugate ale cooperatorilor de aici, ale conducerii unității vor duce, cu siguranță. la rezultate și mai bune în activitatea viitoare.
SABIN BODEA

Casa cu pereții 
de sticlă

(Urmare din pag. I)licoare care să ne facă invizibili, cu excepția capului" ; „să vin la școală (?!...) cu un O.Z.N. care să se cheme O.Z.I." ; „să mănânc în fiecare zi o salată de fructe" ; „să mă întâlnesc cu idealul meu care trebuie văzut ca un al doilea eu (neidentificat în detaliu !)“ ; „să reușesc să-mi păstrez prieteniile"; „să nu am niciodată datorii (? !.,.)“ ; „să învăț scrierea cuneiformă (așa poate voi descifra și scrisul colegei mele de bancă)";. „să am o casă intr-un loc unde să fie mereu zi" ; „să descopăr un motor de elicopter caro să funcționeze pe bază de pepsi" ; „să am o casă cu pereții de sticlă"...Fantezii ?... Doar fantezii și contaminări livrești din cărțile citite cu ardoare la această vîrstă ? Ar fi totuși prea simplu să fie doar asia. Mi se pare eă găsim aici o nouă „forma mentis", care face parte din universul altădată tainic, o lume in care se umblă cu pași destul de siguri, cu porii deschise larg înspre un salt in cunoaștere („să mă in- tîlnesc cu un extraterestru", „să văd pămîntul din Cosmos" — sună alte mărturisiri).Dintre toate cele spuse însă, ultima mi-a atras cel mai mult atenția, m-a făcut să mă opresc cu foaia în mină : să am o «asă cu pereții de sticlă. (Mihaela P. — numele celei care a formulat-o). Cititorul va înțelege, poate, de ce. Fiindcă si eu — ca și el in aceste clipe — am căutat să recompun drumul mental ce poate genera o atare formulare si ce se află Ia origine. Nefiind nici eu un suspicios sau un reticent la ceea ce se cheamă metaforă, ca semn particular al unui real aflat în preajma noastră, dar neidentificat încă. Și mi-a plăcut să descopăr în formularea „casă cu pereți de sticlă" nu atit un concret al purității, ci mai ales o nevoie extraordinară de comunicare între noi. Atit. Secolul și mileniul ce vor urma vor pune sigur mai mult preț pe comunicarea și înțelegerea între oameni și între națiuni, .ca șansă a viitorului. Formularea nu mi se pare astfel a fi altceva decît virful unui aisberg al conștiințelor viitoare...

COMUNICAT
Procuratura Generală 

a Republicii Socialiste România 
comunică următoarele :Organele securității statului au descoperit o gravă acțiune de trădare a intereselor țării și ale poporului român, săvîrșită de Răceanu Mircea, fost lucrător în diplomație. care s-a pus în slujba serviciului de spionaj al unei puteri străine.Fiind prins în flagrant, și în urma cercetărilor efectuate. a rezultat că. incepînd din anul 1974, cind a fost recrutat și a devenit agent al unui serviciu de spionai străin, Răceanu Mircea a desfășurat o iniensă activitate de trădare. Folosind funcția ce o deținea, relațiile de serviciu si legăturile personale, precum și

Pe cîțiva quadrați
O BISTRIȚA-NASAUD. In vederea realizării sarcinilor de plan la export pe luna martie, 75 de tineri de la întreprinderea de Sticlărie pentru Menaj Bistrița, secția „cuptoare II", au efectuat 200 de ore in sprijinul producției, executînd lucrări în valoare de 20 000 lei • CONSTANTA. La întreprinderea de Construcții Navale din Constanța, 260 de tineri au participat, în afara orelor de program, la finalizarea lucrărilor de montaj a vrachierului nr. 2 de 165 000 tdw „Căr- bunești", in vederea lansării acestuia la apă. Eficiența economică a acestei acțiuni a fost estimată la 173 000 lei. • BUZĂU. Elevii liceelor „B. F. Hasdeu", „Mihal Emines- cu" și economic din localitate au luat parte la expunerea- dezbatere „Eminescu și Creangă — valori ale literaturii românești", care a fost urmată de un spectacol de muzieâ și poezie. • NEAMȚ. Comitetul orășenesc Tirgu Neamț al U.T.C. a organizat, la fabrica de mobilă din localitate, prezentarea expunerii „Familia — prima școală a educației copiilor și tineretului". © OLT. La clubul tineretului din Corabia a fost organizată dezbaterea cu tema „50 de ani de Ia reorganizarea U.T.C., moment cardinal în mișcarea revoluționară de tineret".

CLIMATUL RESPONSABIL
AL PRODUCȚIEI

La Liceul industrial nr. 5 din municipiul Buzău, patronat de întreprinderea de Prelucrare a Maselor Plastice, se pregătesc în meseria de operatori în fabricarea și prelucrarea polimerilor, mașini și utilaje din industria chimică, electricieni peste 700 de elevi. Unitatea dispune de laboratoare și ateliere școlare dintre cele mai moderne, viitorii muncitori cu înaltă calificare avind posibilitatea să se familiarizeze cu toațe secretele profesiei. Planul economic a fost rea

lipsa de vigilentă și încălcarea prevederilor legilor privind păstrarea secretului de stat, el a reușit să obțină și să furnizeze date si informații secrete, desfășurînd, de asemenea, și alte acțiuni de subminare a intereselor statului.Organele procuraturii șl ale securității statului continuă ancheta pentru stabilirea întregii activități a trădătorului și a răspunderii ce-i revine, urmind ca, după încheierea cercetărilor, să fie deferit justiției pentru activitatea de spionaj- trădare și judecat în conformitate cu legile tării.

lizat integral, executindu-se de către elevi o serie de repere de o complexitate deosebită. Este vorba de diferite piese pentru autoturismele „Dacia", instrumentar pentru dotarea laboratoarelor medicale, subansamble ne- cesa/3 unor secții !ale întreprinderii patronatoare, articole de producție, precum și o serie de truse ce se exportă.
D. I. DINCA

Foto : C. STOICESCU

SPORT
• In prlm-plan... cupele eu

ropene. Ieri dimineață Dinamo a plecat la Cremona — via Bergamo — unde va susține partida revanșă cu puternica formație italiană Sampdoria 
Genova din cadrul ..sferturilor" de finală ale „Cupei Cupelor". Reamintim că meciul va avea loc în această localitate, deoarece stadionul din Genova se află în plină reconstrucție în vederea turneului final al C.M. *90. A făcut deplasarea întreg lotul, nu există nici o indisponibilitate. așa că Dinamo va putea alinia cel mai bun „11". Mai multe amănunta și informații — de la fața locului, împreună cu echipa a făcut deplasarea și un grup de suporteri.
• U.E.F.A. a comunicat suspendările. Pentru partidele revanșă de mîine sînt suspendați — potrivit comunicatului U.E.F.A. — următorii jucători : portarul lui Real Madrid. 

Francisco Buyo, care va întîlni, pe teren propriu, pe câștigă
toarea „C.C.E.", P.S.V. Eindho

ven (1—1. în primul meci) ; Vlrdis — Milan și Riedle — Werder Bremen (0—0. la Bremen), Dib — Monaco (0—1, pe teren propriu, cu Galatasaray, marea surpriză a C.C.E.) ; în „Cupa Cupelor" : Schlindwin — Eintracht Frankfurt pe Main (0—0, eu Malines, la Frankfurt);
care s-au desfășurat duminică, n-au relevat mare lucru. Doar că Flacăra Moreni a obținut victoria în urma a două lovituri de Ia 11 m ; că F.C.M. Brașov a învins la Tg. Mureș cu 3—1 pe A.S.A. ; că Univer-' sitatea Craiova a pierdut un punct pe terenul propriu, in

®HS

MINUTUL 91
Suvrijin — Roda Kerkrade (2—1, cu Sredeț, pe terenul acesteia), 
Vlalli și Carbon! (Sampdoria Genova, cum se știe. 1—1, la București); în „Cupa U.E.F.A.": 
Kristen și Hauptmann — Dynamo Dresda (1—1, cu Victoria, la București); Ursea — Victoria ; Fusl și De Napoli — de la F.C. Napoli (2—0, pentru Juventus, la Torino).• Etapa de duminică... Cele șase partide din etapa a 19-a,

fața băcăuanilor, punct ce va cîntări greu în situația echipei din Bănie. în clasament și — un lucru absolut relevant — că doi debutanți, doi tineri, au înscris primele lor goluri în divizia „A". Este vorba de Șu- vagău, care a deschis scorul pentru echipa sa, F.C. Olt. în meciul cu Oțelul (2—1) și de 
Olaru, autorul unicului gol al Universității Craiova, în meciul cu S.C. Bacău (1—1). Un sincer bravo celor doi tineri jucători.

9 Debut interesant în eșalonul secund. Divizia ,,B“ și-a reluat activitatea sub semnul marilor ambiții. S-au înregistrat multe rezultate la scoruri strinse, mai multe „egalități", ca de obicei, semn că echipele își dispută șansele cu o mare ardoare, cu multă ambiție șl o tenace angajare. Prima etapă a returului ne-a furnizat și, o mare surpriză, cum se știe, „Poli" Timișoara, liderul seriei a treia, învin- gînd pe principala contracandidată la promovare. U.T.A,. pe terenul acesteia (3—2 !). Dar să vedem care-i situația în fruntea clasamentului în toate cele trei serii. în seria întîi : pe primul loc — Petrolul — 27 puncte, urmată de Gloria Buzău — 22 puncte. Politehnica Iași — 21 p. ; în seria a doua: 1. Chimia Hm. Vilcea — 26 puncte, 2. Jiul Petroșani — 24 p., 3. Electromureș — 23 p. ; în seria a treia : 1. „Poli" Timișoara — 29 puncte. 2. U.T.A..— 27 p„ 3. Olimpia Satu Mare— 24 p. Dar n-a fost decît începutul. Marile „bătălii" de- abia urmează...
C. VASILE

MERIDIAN • MERIDIAN• ÎN SALA FLOREASCA din Capitală s-au desfășurat Campionatele internaționale feminine de floretă ale României, la care au participat scrimere din Bulgaria, Cuba, R.D. Germană și Polonia.Proba individuală a fost cîș- tigată de sportiva româncă Rozalia Hușii, iar în întrecerea pe echipe victoria a revenit selecționatei României.• LA MELBOURNE s-au desfășurat întrecerile primei etape a „Cupei Mondiale" la haltere, printre învingătorii competiției numărîndu-se și sportivii români Nicu Vlad și Andrei Socaci.La categoria 100 kg Nicu Vlad s-a situat pe locul întii, cu un total de 417,500 kg, fiind urmat de sportivul sovietic Pavel Kuz- nețov — 397,500 kg.în limitele categoriei 75 . kg Andrei Socaci a ocupat primul loc totalizînd la cele două stiluri 347,500 kg.• LA CAMPțONATELE balcanice de cros, desfășurate în

localitatea iugoslavă Titovo Ve- lenje, sportiva româncă Iulia Beșliu a repurtat un succes remarcabil, terminînd victorioasă în proba senioarelor, cu timpul de 13’23”6/10, pe distanta de 4 000 m. în cursa juniorilor, pe 6 000 m, victoria a revenit atletului român Ion Avrămescu, înregistrat cu timpul de 18’09”7/i0,• TÎNARUL PUGILIST român Petrică Paraschiv s-a comportat excelent în turneul internațional de Ia Mestre (în apropiere de Veneția), clasipdu-se pe locul I la categoria semimuș- că. după o serie de victorii concludente. în finală, Paraschiv l-a învins prin k.o. în prima repriză pe boxerul italian Melis.Iată și alți ciștigători : categoria cocoș — Hinz (R.D.G.); categoria mijlocie mică — R. Ka- mane (Turcia) ; categoria super- grea — Tsatalis (Grecia).• LA CANBERRA, in meci pentru preliminariile Campionatului mondial de fotbal, echipa Australiei a întrecut cu scorul de 4—1 (1—0) selecționata Noii Zeelande.

PE ECRANEVacanța cea mare este titlul noului film românesc produs de Casa de Filme Patru, operă de autor purtind'semnătura lui Andrei Blaier. Cineastul — a cărui creație este rnagneti- zată direct de realitatea imediată, sau de dialogul, polemic, cu actualitatea — ne propune și acum un asemenea discurs filmic : relația părinți-copii, care, uneori, devine neliniștitoare, dramatică, tristă chiar. Pe generic, nume cunoscute și îndrăgite de spectatori : Doru Mitran (imagine), Tamara Crețulescu, Marcel Iureș. Virgil Andriescu, Dorina Lazăr (rulează la Scala, Gloria, Excelsior). Celelalte premiere ale săptămînii sint : Comedianta (producție poloneză, 1986) ecranizare a romanului lui Wladyslaw Reymont, în regia și scenariul lui Jerzy Sztwiertnia, urmărește destinul unei actrițe, avind în distribuție două interprete reprezentind două generații ale școlii poloneze : Beata Tyszkiewicz și Malgor- zata Pieczynska (Lumina) ; Karel Gotț (producție cehoslovacă), în regia lui Jiri Janousek (și scenarist) și Alois Fi- sarek, un pretext filmic pentru reîntîlnirea cu șlagăre al© apreciatului interpret de muzică ușoară (Victoria). Dintre reluări, vă recomandăm : Miracolul (Popular), și De ce are vulpea coadă (Cosmos. Lira) — doua creații despre prefacerile socialiste din lumea satului românesc ; Destin tragic (Studio), despre legea implacabilei vendetta, într-un univers fabulos, „construit" de un cuplu scriitoricesc vestit : G. G. Marquez, Carlos Fuentes ; Zece negri mititei (Central), re- întîlnirea cu o devastatoare „călăuză" tarkovskiană — Aleksandr Kaidanovski și contactul cu o vedetă de ultima oră : fermecătoarea Tatiana Drubici ; Unde este un „nofe- Iet“ ? (Aurora), despre singurătatea unui bărbat care ar vrea să nu mai fie singur, dar... (Francesco Gerardi).
Rubrică realizată de LAURENȚIU OLAN



Obiectivul fundamental al negocierilor de la Viena

ASIGURAREA SECURITĂȚII FIECĂRUI STAT,
Sesiunea Comisiei O.N.U.

PRIN REDUCERI SUBSTANȚIALE ALE FORȚELOR 
ARMATE ȘI ARMAMENTELOR CONVENȚIONALE

( • stin/note/ comentarii •^stiri.ndfe/conientarii».) pentru dezvoltare socială

VIENA 13 (Agerpres). — Corespondentă de la Dumitru Ținu : La Palatul Ilolburg din Viena continua negocierile in cele două foruri — asupra forțelor armate și armamentelor conventionale din Europa Și pentru noi măsuri de întărire a încrederii și securității pe continent.Luind cuvintul în- cadrul dezbaterilor asupra dezarmării convenționale ■ — dezbateri la care participă reprezentanții celor 23 de state membre ale N.A.T.O. și ale Tratatului de la Varșovia — șeful delegației române a arătat că in concepția României obiectivul fundamental al negocierilor — creșterea stabilității și securității in Europa, prin reduceri substanțiale alo forțelor armate și armamentelor convenționale — trebuie să iie asigurarea securității fiecărui stat, indiferent de apartenența sau neapartenbnța sa la alianțe militare. în acest scop, în actuala etapă, toate categoriile de forțe armate și armamente, cu excepția celor excluse în mod expres prin mandatul convenit, precum și cheltuielile militare ale statelor trebuie să facă obiectul negocierilor. Aceasta nu înseamnă însă că armele care nu sînt cuprinse în mandatul stabilit, cum ar fi cele nucleare și chimice, și în mod special armele nucleare tactice, pot fi neglijate. Dimpotrivă adoptarea unor măsuri în a- ceastă direcție capătă un caracter de urgență. în această lumină, România consideră necesară crearea unui for special de negocieri pentru problemele armamentelor nucleare din Europa.O problemă ce preocupă numeroase state participante la negocieri, a spus reprezentantul

țării noastre, este aceea a prevenirii unei curse calitative in domeniul forțelor armate convenționale în Europa, o asemenea tendință putîndu-se contura în condițiile cînd s-ar stabili simple plafoane cantitative. România, așa cum a subliniat și in cazul negocierilor în curs de desfășurare, subliniază că un rol important în prevenirea unor asemenea acțiuni l-ar putea, juca asumarea de către statele participante a angajamentului de a nu folosi mijloacele financiare eliberate de pe urma reducerilor în alte scopuri militare. în același sens s-ar înscrie reducerea producției de armamente prin reorientarea unor întreprinderi militare spre producția in scopuri pașnice.Avînd în vedere complexitatea problematicii dezarmării convenționale în Europa — a spus vorbitorul în încheiere — România consideră că ar trebui examinată și posibilitatea ca, in vederea impulsionării tratativelor, statele să recurgă la adoptarea unor măsuri unilaterale, atît cu privire la forțele armate și armamentele care fac obiectul dezbaterilor, cît și din alte domenii, măsuri care se pot exprima prin reduceri, redislocări, transferări, toate acestea fiind de natură să faciliteze înaintarea spre obiectivul major al dezarmării, al întăririi securității pe continent.
Acțiuni și luări de poziție 
pentru dezarmare și paceOSLO 13 (Agerpres). — Parti- cipanții la „Forumul nordic pentru securitate“, ale cărui lucrări s-au desfășurat în capitala Norvegiei, s-au pronunțat în favoarea reducerii tensiunilor militare în nordul continentului' și creării de zone denu- clearizate in această regiune. La reuniune au luat parte reprezentanți oficiali ai guvernelor Finlandei, Islandei, Norvegiei și Suediei, precum și aproximativ . 300 de oameni de știință,' experți în problemele dezarma-- rii și reprezentanți ai organizațiilor de masă și obștești din toate țările nordice.Ministrul islandez Olafur Rag- nar Grimsson a propus convocarea unui congres internațional asupra dezarmării în regiunile maritime nordice, la Reykjavik.La rindul său, ministrul de externe al Norvegieiw Thorvald Stoltenberg, a respins eforturile privind compensarea reducerilor de arme în Europa cen- trală prin măsuri de înarmare în nordul Atlanticului sau prin modernizarea armelor nucleare tactice. Mai mulți vorbitori au subliniat necesitatea de a include forțele armate maritime în negocierile de dezarmare. Reprezentanți ai guvernelor Finlandei, Suediei și Norvegiei s-au pronunțat, de asemenea, , pentru intensificarea dialogului Est-Vest și pentru noi măsuri de dezarmare.ROMA 13 (Agerpres). — în Sardinia au avut loc numeroase acțiuni de protest în legătură cu hotărîrea unui tribunal consti- ‘ tuțional italian privind interzicerea unui referendum asupra menținerii bazei navale a S.U.A. pentru submarine nucleare pe insula La Madalena.Anterior, un comitet format din reprezentanți ai mai multor partide și mișcări pentru pace au strîns numărul de semnături necesar pentru organizarea unui asemenea referendum. Printre cei care au condamnat hotărîrea tribunalului s-a numărat și președintele administrației regionale, informează agenția ADN.

BERLIN 13 (Agerpres). — în cursul unei întrevederi cu premierul landului Renania de Nord-Westfalia, Johannes Rau, secretarul general al C.C. al P.S.U.G., E. Honecker, a reamintit intenția țării sale de a reduce efectivele armate cu 10 000 de oameni pînă la sfîrși- tul anului vijtor și a reduce cheltuielile militare cu zece la sută. Menționînd importanța pe care R.D.G. 6 acordă relațiilor cu R.F.G., el a reliefat hotărîrea țării sale de a îndeplini prevederile din Comunicatul comun .adoptat cu prilejul vizitei sale în R.F.G. în septembrie 1987, adăugind că speră ca și R.F.G. să procedeze la fel. Relațiile dintre cele două state germane, a spus Honecker, vor progresa în mod constructiv dacă sînt călăuzite de principiile respectului reciproc, suveranității, .integrității teritoriale, neamestecului și interesului mutual.TOKIO 13 (Agerpres). — Autoritățile din Hiroshima au dat publicității programul „Celei de-a doua conferințe mondiale pentru pace a primarilor prin solidaritatea între orașe“, care va începe la 4 august. în cadrul conferinței vor fi dezbătute consecințele războiului nuclear asupra orașelor Hiroshima și Nagasaki, contribuția orașelor la realizarea păcii globale și dezarmării, vor fi prezentate rapoarte cu privire la activitatea organizațiilor și mișcărilor pentru pace din diferite orașe.• MANEVRELE MILITARE COMUNE AMERICANO—SUD- COREENE „TEAM SPIRIT 89“ creează o situație periculoasă în Peninsula Coreea — se arată într-0 declarație a Ministerului Apărării Naționale al R.P.D. Coreene, difuzată de agenția ACTC. Ca rezultat al acestor manevre, se relevă în document, dialogul Nord-Sud se află confruntat cu o serioasă amenințare. In declarație se reclamă încetarea manevrelor militare și retragerea trupelor și armamentelor S.U.A. din Coreea de Sud.

Dezvoltarea rodnică a colaborării 
dintre România si Turcia

FESTIVITATEA PUNERII IN FUNCȚIUNE
A CENTRALEI HIDROELECTRICE KAPULUKAYAANKARA 13 (Agerpres). — în localitatea Kirikkale a avut loc, în prezenta primului ministru al Republicii Turcia. Turgut Ozal, festivitatea punerii în funcțiune a centralei hidroelectrice Kapulukaya. Acest obiectiv constituie o transpunere în practică a înțelegerilor convenite cu prilejul întîlnirilor și convorbirilor dintre tovarășul' Nicolae Ceaușescu, președintele Republicii Socialiste România, și Kenan Evren. președintele Republicii Turcia.Realizat în cooperare de Centrala industrială de utilaj energetic — Romenergo, de întreprinderi constructoare din țara noastră si firme turcești, acest obiectiv energetic reprezintă o nouă dovadă a colaborării fructuoase dintre România și Turcia.Amplasată în vecinătatea unui alt obiectiv important al colaborării româno-turce — rafinăria Anatolia Centrală — noua hidrocentrală va asigura energia electrică și ana necesară

SAN JOSE 13 (Agerpres) — în capitala Costa Ricăi s-a deschis a treia ediție a Tîrgului internațional „Fercori ’89“.România participă cu un stand propriu prezentind produse industriale comercializate de întreprinderile de comerț exterior Electroexport-import, Confex, Danubiana, Chimica. Sînt expuse motoare electrice, produse chimice, cabluri etc.întreprinderea Auto Dacia și firma costaricană „Cosrno Au-

NECESITATEA SOLUȚIONĂRII ECHITABILE 
A PROBLEMEI DATORIEI EXTERNE 

A „LUMII A TREIA"
Reacții-In țările latino-americane față de propunerile

VIENA 13 (Agerpres). — La Viena au început lucrările sesiunii Comisiei O.N.U. pentru dezvoltare socială. La dezbateri iau parte reprezentanți ai celor 32 de țări membre ale comisiei, între care și România, precum și ai unor organizații internaționale și organisme neguvernamentale.

Sesiunea, care s-e întrunește o data la doi ani, examinează probleme referitoare la gradul de utilizare a forței de muncă, la șomaj, precum și la cheltuielile pentru înarmare, inclusiv consecințele negative ale cursei înarmărilor asupra dezvoltării sociale în întreaga lume.
proceselor tehnologice ale acesteia. precum și dezvoltarea bazei energetice a regiunii respective.La festivitate au participat membri ai guvernului turc, parlamentari, alte persoane oficiale, un numeros public.Au fost prezenți loan Ungur, ministrul comerțului exterior și cooperării economice internaționale, și Lucian Drăguț, ambasadorul României la Ankara.Primul ministru Turgut Ozal și celelalte personalități care au luat cuvîntul cu această ocazie au subliniat în mod deosebit colaborarea româno-turcă, evidențiind rolul determinant al convorbirilor și înțelegerilor la nivel înalt pentru amplificarea relațiilor economice bilaterale.Acest obiectiv constituie o primă realizare în domeniul energetic, alte trei centrale electrice fiind în curs de execuție prin cooperarea dintre specialiștii români și turci, spus vorbitorii.

produsele românești
au

tomotriz" prezintă într-un stand special autoturisme românești.Standul țării noastre a fost vizitat de președintele Republicii Costa Rica, Oscar Arias Sanchez, care a salutat participarea României la „Fercori ’89“.Standul țării noastre, produsele românești expuse s-au bucurat de aprecieri din partea oamenilor de afaceri jdin Costa Rica și din alte țări din America Centrală.
Conferința Uniunii InterparlamentareBUDAPESTA 13 (Agerpres) — La centrul congreselor din Budapesta au început lucrările celei de-a 81-a Conferințe a U- niunii Interparlamentare.în mesajul adresat conferinței, secretarul general al O.N.U. a subliniat însemnătatea strîn- sei conlucrări dintre Națiunile

Unite și Uniunea Interparlamentară în problemele păcii și colaborării internaționale.Delegația română la conferință este condusă de tovarășul Marin Ivașcu, vicepreședinte al M.A.N., președintele Grupului român din Uniunea Interparlamentară.

ministrului deCIUDAD DE MEXICO 13’ (Agerpres). — In legătură cu noua propunere a ministrului de finanțe al S.U.A., Nicholas Brady, privind reducerea datoriilor externe ale țărilor în curs de dezvoltare, guvernul Mexicului a relevat că trebuie clarificate, mai întîi. condițiile în care se vor desfășura viitoarele negocieri — transmite agenția Prensa Latina. Acestea se nunță de pe acum dificile, noua strategie a S.U.A. urmînd să fie aplicată diferențiat. de reducerea serviciului datoriei externe nebeneficiind decît acele țări dispuse să aplice „rețetele" cerute de Fondul Mone-' tar Internațional (F.M.I.) și de Banca Mondială, subliniază genția citată. Partide mexicane de stînga (din opoziție) privesc cu scepticism măsurile propuse. apreciind că acestea nu reprezintă, efectiv, un pas înainte în cadrul soluționării adecvate a problemei. Organizațiile sindicale și de tineret din Meîfric s-au pronunțat pentru negocieri ferme cu băncile creditoare și au precizat că planul propus de ministrul american de finanțe nu trebuie să fie un simplu paliativ, ci să ofere soluții reale, de fond, care să permită cu adevărat țării să pășească pe calea dez- . voltării naționale.

a-

a-

CARACAS 13 (Agerpres). — în cadrul unei întîlniri cu miniștrii de externe ai „Grupului celor opt“, președintele Vene- zuelei, Andres Perez, a propus inițierea unui dialog destinat examinării „planului Brady“, pentru a-1 face mai practic și mai adecvat la realitățile latino-americane — informează genția EFE. a-

ORIENTUL MIJLOCIUBEIRUT 13 (Agerpres) — în Liban situația se menține încordată ca urmare a luptelor dintre milițiile Partidului ~ cialist Progresist și unități armatei munte rutului, minică semnalate schimburi de focuri și în zona liniei de demarcație din capitala libaneză. Totuși, în urma eforturilor pentru reducerea tensiunii, luni a fost redeschis aeroportul internațional din Beirut, după o întrerupere de 36 de ore.

Soaie de Bei-libaneze din zona din apropierea ____în noaptea de du- spre luni au fost
BONN 13 (Agerpres) — După o călătorie în mai multe țări ale Orientului Mijlociu, Hans- Jurgen Wischnewski, președintele grupului de lucru al Internaționalei Socialiste pentru problemele Orientului Mijlociu, a declarat că Internaționala Socialistă intenționează să-și intensifice eforturile în vederea convocării unei Conferințe internaționale în problema Orientului Mijlociu.

SANTIAGO DE CHILE (Agerpres). — Referindu-se propunerea făcută de ministrul de finanțe al S.U.A., secretarul executiv al Comisiei Economice a O.N.U. pentru America Latină și zona Caraibilor (C.E.P.A.L.), Gert Rosenthal, a apreciat -că aceasta deschide posibilitatea căutării de soluții pentru reducerea nivelului datoriilor. Este necesar, pe de altă parte. — a adăugat el — să se înțeleagă că accesul țărilor debitoare la piețele internaționale pentru efectuarea liberă de schimburi comerciale nu este posibil fără eliminarea barierelor pfotecționiste, impuse de statele industrializate occidentale.

13 la

BOGOTA 13 (Agerpres). — Ministrul de externe al Columbiei. Julio Londono, a apreciat că propunerea ministrului de
PE SCURTTUNIS 13 (Agerpres) — într- un interviu acordat ziarului tunisian „Al Sabah", președintele Egiptului, Hosni Mubarak, a declarat că reglementarea pe cale pașnică reprezintă singura soluție viabilă în vederea stingerii conflictului arabo-israelian informează agenția Q.N.A.BONN 13 (Agerpres). — R.F. Germania se pronunță pentru convocarea unei conferințe internaționale reprezentative pentru Orientul Mijlociu, în cadrul căreia să se ajungă la reglementări pașnice în regiune — a declarat președintele R.F.G., Richard von Weizsăcker, într-un interviu acordat agenției egiptene MENA.

• MIHAIL GORBACIOV, secretar general al C.C. al P.C.U.S., președintele Prezidiului Sovietului Suprem al U.R.S.S., a avut luni o convorbire cu secretarul general al P. C. Portughez, Alvaro Cunhal. S-a făcut un schimb de păreri în legătură cu unele probleme ale relațiilor dintre cele două partide și ale actualității internaționale — relatează agenția T.A.S.S.
încheierea Congresului P.C. 

din IndiaLa Calcutta s-au încheiat lucrările celui de-al XIV-lea Congres al P.C. din India. Cei

peste 1 200 de delegați au a- doptat raportul prezentat de Rajeshwara Rao, secretar general al Consiliului Național. De asemenea, au fost aprobate alte documente, ce definesc linia și sarcinile de bază ale partidului în perioada următoare, obiectivele colaborării cu celelalte forțe de stînga și democratice în lupta pentru a- părarea intereselor oamenilor muncii indieni.A fost ales noul Consiliu Național al P.C.I., urmînd ca, în prima sa sesiune, acest organism să aleagă un Comitet Executiv Central și ne secretarul general al Consiliului Național.
Realități din lumea capitalului

Narcomania — o plagă socială 
în permanentă extindereEmisiunile de știri ale agențiilor de presă, ziarele, revistele, constatările medicilor, rapoartele poliției și sociologilor atrag atenția asupra amplorii unui fenomen de mari proporții și cu grave consecințe pe plan social, care afectează numeroase țări ale lumii, dar, în primul rînd, statele din lumea capitalului — narcomania. Analizele consacrate acestui flagel identifica printre factorii care împing tînăra generație — elevii de gimnazii și colegii, studenții, tinerii muncitori, tehnicieni și specialiști — spre consumul de droguri, imposibilitatea realizării personalității lor și a integrării sociale, starea de accentuată derută provocată de șomaj, însingurare, starea permanentă de insecuritate.

Concluziile Consiliului 
internațional pentru 
controlul narcoticelorAgenția spaniolă E.F.E. ne furnizează principalele elemente ale unui raport al acestui consiliu cu sediul în capitala Austriei. în document se evidențiază că numărul deceselor înregistrate din cauza abuzului de droguri, in special heroină, a sporit considerabil în ultimii ani, confiscarea de droguri, atingind, la rîndul său, cote fără precedent. „Traficanții — subliniază raportul — au profitat de strînsele legături sociale și e- conomice existente între A- merica Latină și Spania pentru a tranzita prin această țară cea mai mare parte a drogurilor destinate «pieței»- din Europa occidentală". Creșterea numărului de victime în urma consumului de droguri ar putea însemna apariția unei noi tendințe, dat fiind faptul că în 1986 acest consum se stabilizase și chiar se redusese.Apariția Sindromului Imu- no-Deficitar Dobîndit —• S.I.D.A. — cațe se transmite între altele și prin injectarea

substanțelor psihotrope cu seringi nesterilizate, a agravat și mai mult riscurile toxicomanilor. Raportul precizează că acest risc suplimentar îi determină pe toxicomanii vest- europeni să prefere heroinei alte droguri, de pildă, un a- mestec de alcool cu anaboli- zante. Consumul de cocaină, în schimb, s-a,extins cu rapiditate in sudul Europei occidentale, în Spania în special. Se precizează că, totuși, cocaina nu a „cucerit" încă piața vest-europeană. Consiliul internațional pentru controlul narcoticelor atribuie acest fapt amplei campanii de informații privind gravele pericole pe care le implică consumarea acestui drog, lansată de autorități și de mijloacele de informare din țările vest-euro- pene. Hașișul este drogul ce se consumă cel mai mult in Europa occidentală, dar folosirea lui s-a stabilizat și este chiar în scădere. Raportul salută, totodată, măsurile legislative adoptate de țările europene în vederea combaterii traficului de droguri. Astfel, documentul se referă la a- mendamentul la codul penal adoptat de guvernul spaniol, care permite cercetarea conturilor bancare și confiscarea bunurilor obținute din traficul

de droguri. Este evocată campania „fără precedent" lansată în S.U.A. împotriva traficului și consumului de droguri.
Ce se ascunde in spatele 

comerțului cu pizza 
și biscuiți?Doisprezece bărbați stau în fața instanței din Marsilia și, în mod evident, se consideră nevinovați. Ei nu vor să știe nimic de acuzație — contrabandă cu droguri — conside- rindu-se activi doar în branșa fabricării și comercializării diverselor genuri de pizza și biscuiți. Cazul relatat de cotidianul „Neues Deutschland" a făcut multă vîlvă sub titlul generic de „Filiera pizza", ai cărei protagoniști nu sînt decit urmașii „Filierei franceze". Timp de 14 luni, urmăritorii nu au apelat la arestări pentru a putea identifica noi e- lemente în legătură cu laboratorul din Marsilia, Unde, se producea heroina. Au fost 14 luni de urmăriri în Franța, Italia și S.U.A. Toate întîlniri- le erau supravegheate, convorbirile telefonice ascultate și înregistrate. Niciodată nu se vorbea despre droguri. Subiectele gravitau în jurul mărcilor de șampanie și... de automobile. Decodificarea ulterioară a arătat că fiecărei mărci îi corespundea un tip de drog. Un val de arestări în aeroporturi și porturi din S.U.A. și Europa occidentală furnizează numeroase informații care converg spre o sursă comună. Toți cei prinși cu droguri declarau că le au de la Marsilia.

finanțe al S.U:A.finanțe al S.U.A., privind reducerea datoriilor externe țărilor în curs de dezvoltare constitui un prim răspuns apelul lansat anul trecut în cest sens de șefii de stat „Grupului celor opt", reuniți la Punta del Este. „Cei opt" — a adăugat el — insistă asupra necesității soluționării grabnice și adecvate a problemei datoriei externe latino-americane, care depășește 400 miliarde dolari. Soluțiile propuse — a precizat Londono — trebuie să aibă în vedere legătura tot mai evidentă dintre criza datoriei externe și efectele de destabilizare social-politică resimțite din ce în ce mai acut în țările din regiune.

ale ar la a- ai

BUENOS AIRES 13 (Agerpres). — Ministrul de externe al Argentinei, Dante Caputo, a apreciat că propunerea ministrului de finanțe al S.U.A., Nicholas Brady, privind datoria externă a țărilor dezvoltare oferă tăți de abordare : probleme.Președintele ’ transigertt, Oscar Alende. a calificat drept prea puțin concret „Planul Brady" și s-a pronunțat pentru încetarea acțiunilor de presiune din exterior, prin care Argentina este, de fapt, manevrată financiar și politic — transmite agenția Prensa

în curs de unele posibili- nouă a acesteiPartidului In-

Latina.Mișcarea muncitorească gentiniană a respins cu hotă- rîre propunerea ministrului de finanțe al S.U.A., secretarul general al Confederației Generale a Muncii. Saul Ubaldini, precizînd că, sub aparența unei presupuse măsuri de reducere a datoriilor externe, se ascund, de fapt, binecunoscutele „rețete" ale Fondului Monetar internațional de impunere a unor reforme politico-economice. a căror aplicare a provocat destule daune economici niene — informează Pre-nsa Latina.

ar-

argenti- age-nțiaWASHINGTON 13 (Agerpres). — Comentînd propunerile avansate de ministrul de finanțe al S.U.A., Nicholas Brady. în problema asupra datoriilor externe ale „lumii a treia", ziarul „Washington Post" citat de agenția TASS scrie : ..Deși noile propuneri ale ministrului american de finanțe sînt încurajatoare, ele nu aduc nici un fel de schimbări majore în politica americană, ci reflectă doar procesul de căutări și dezbateri, care se află într-un stadiu incipient".
® PREȘEDINTELE CONSILIULUI DE STAT AL R. P. CHINEZE, Li Peng, a primit, la Beijing, delegația americană condusă de Richard Lesher, președintele Camerei de Comerț a S.U.A. Cu acest prilej a fost relevat potențialul existent în vederea extinderii relațiilor de cooperare economică, comercială și tehnologică, pe baza avantajului reciproc — transmite agenția China Nouă.• PRIMUL-MINISTRU AL IRANULUI. Hussein Moussavi, l-a primit pe ministrul de externe al Pakistanului. Yakub Khan, aflat în vizită la Teheran.

„Opriți drogul I" Acest apel extrem de sugestiv pentru climatul pe care-l generează amploarea 
abuzului de narcotice în lumea occidentala a fost înscris pe o strada din Geneva, intr-o zonă 

rezervata afișajului, tocmai pentru o mai mare sensibilizare a opiniei publice.în închisoare, un deținut întocmește o dezmințire. De ce ? „Aveam două lame sub bărbie" avea să explice el mai tîrziu în fața instanței. în continuare a fost păzit de patru polițiști într-un sector total izolat al judecătoriei pentru a nu fi asasinat, ca în alte cazuri precedente. Misterioasă pare a fi, în acest context, și sinuciderea judecătorului Robert Liberatti, care a fost găsit mort de soția sa. Lîngă el se afla propriul pistol din care lipsea un glonte. A fost găsit la autopsie.în urma procesului „Filiera pizza", ministrul de interne francez. Pierre Jose, a anunțat o nouă ofensivă împotriva mafiei internaționale ce se ocupă cu traficul de droguri. Pe lîngă măsuri de lămurire a opiniei publice, vor sta în centrul atenției lupta împotriva crimelor organizate și dezvoltarea secției speciale a poliției franceze, ce s-a specializat în combaterea traficului de droguri.
Droguri disimulate in... 

jucăriiAgenția D^P.A. ne informează despre o nouă modalitate de a atrage tînăra generație

la consumul de stupefiante. în mai multe țări occidentale și-au făcut apariția un fel de abțibilduri cu imagini foarte populare în rîndul copiilor și tinerilor, denumite „Blue Star", și care conțin în adezivul cu care se lipesc un foarte periculos drog — L.S.D. A- ceste dezvăluiri au fost făcute de Wilhelm Schmidt, purtătorul de cuvînt al Comisiei pentru problemele copiilor din Bundestagul vest-german. El a arătat că folosirea a- cestor abțibilduri prin umezi- rea lor fără apă de la robinet conduce la dependența față de L.S.D. W. Schmidt a solicitat adoptarea unor măsuri de informare a tineretului despre periculosul truc la care recurg traficanții.
Italia sub flagelul drogurilorPublicația „Time" arată că deși au dovedit, de-a lungul timpului, că pot învinge probleme dificile, italienii sînt confruntați în prezent cu una dintre amenințările cele mai periculoase — epidemia drogurilor — ce pare să scape de sub control. Mai răspîndit și mai ucigător decît în alte țări vest-europene, traficul de droguri poartă în Italia amprenta directă a mafiei, care

dispune de bogății tot mai mari și devine tot mai puternică, de pe urma profiturilor obținute astfel și care se ridică la miliarde de dolari. Potrivit poliției italiene, „noua" mafie specializată în traficul de droguri a devenit o forță suficient de puternică pentru » a amenința autoritatea statului. După unele afirmații, ea controlează total zone din Sicilia Calabria și Campania. . Italia (Țeține tristul record de a se situa în fruntea țărilor vest-europene. cu cel mai mare număr de consumatori de heroină — circa 400 000, în majoritate tineri. Anul 1988 a consemnat circa 700 de victime, ca urmare a consumului de heroină — un alt record trist, înregistrat cu precădere în centrele industriale Milano și Torino. în finalul considerațiilor sale, „Time" apreciază că „necesitatea combaterii flagelului drogurilor în rîndul tineretului ar putea deveni un catalizator pentru mobilizarea eforturilor întregii țări. Dar a- ceasta necesită conștientizarea opiniei publice și manifestarea unei voințe politice e- xempJare..."
Grupaj realizat de 

SIMONA GEORGEVICI și 
ARISTOTEL BUNESCU

Alegerile comunale din landul 

vest-german Hessa
H îngrijorare față de intrarea neonaziștilor în unele 

parlamente comunaleBONN 13 (Agerpres). — în alegerile comunale desfășurate duminică în landul vest-german Hessa, Uniunea Creștin- Democrată, principalul partid al coaliției guvernamentale la nivel federal, a înregistrat mari pierderi de voturi în comparație cu alegerile precedente — relatează agenția ADN. Potrivit rezultatelor oficiale provizorii, U.C.D. a, obținut circa 34,4 la sută din sufragii, față de 41.1 la sută în alegerile comunale din 1985. Partidul Social-Democrat a marcat un progres, obținînd 44,8 la sută din voturi (în 1985, 43,7 la sută), ca și Partidul Ecologist, 9,1 la sută dirt voturi (7,1 la sută). I’artidul Liber-Democrat,

cu numai 4,9 la sută (1985, 5,3 la sută) din voturi, nu va fi reprezentat în Landtag (Parlamentul regional). Cea mai serioasă înfringere a fost înregistrată de U.C.D. la Frankfurt pe Main, unde numărul voturilor primite de această formațiune politică a fost cu circa 13 la sută mai mic decît cel realizat în urmă cu patru ani.O deosebită îngrijorare a provocat faptul că într-o serie de comune ale landului Hessa formațiunile neonaziste au reușit să intre în parlamentele comunale. La Frankfurt pe Main, mai multe mii de persoane și-au exprimat protestul față de intrarea neonaziștilor în parlamentul municipal al acestui oraș.
„Copiii, apartheidul 

și represiunea in Namibia"
Populația civilă, cetățenii lipsiți de apărare — femeile, ti

nerii, copiii —- au căzut întotdeauna victime conflictelor ar
mate, indiferent de perioada istorică sau locul de desfășu
rare a acestora. Situația populației Namibiei, ultimul mare 
teritoriu aflat sub dominație colonială, nu face excepție 
de la regulă. Timp de peste două decenii, pînă la semnarea 
acordurilor cu privire la reglementarea situației din Africa 
de Sud-Vest, regimul rasist de la Pretoria a încercat să 
înăbușe în singe lupta eroică a poporului namibian sub con
ducerea S.W.A.P.O., pentru a-și prelungi la infinit stăpini- 
rea asupra teritoriului vecin. Zeci de mii de namibieni au 
fost uciși, răniți sau. arestați. Localități întregi au trecut 
prin focul distrugător al ocupanților. O recentă conferință 
desfășurată la Londra cu tema „Copiii, apartheidul și repre
siunea în Namibia", a dat la iveală mărturii zguduitoare cu 
privire la ceea ce au însemnat anii de ocupație străină în 
existența tinerei generații a acestui teritoriu.

„Tinerii și copiii — arată unul din documentele prezen
tate — se numără printre principalele victime ale opera
țiunilor forțelor armate sud-africane (S.A.D.F.). Pentru ei, 
ca și pentru restul poporului namibian, viața reprezintă o 
luptă continuă pentru supraviețuire. Sub pretextul pedepsi
rii locuitorilor care sprijină S.W.A.P.O., agresorii bombar
dează sate, distrug recolte, ucid pe cei care le ies în cale. 
Cum majoritatea populației rurale a Namibiei este formată 
din tineri sub 18 ani, numărul victimelor în rînd'ul copiilor 
este extrem de ridicat. Unii sînt uciși, alții rămîn orfani sau 
fără adăpost".^ La 8 iulie 1988 — povestește Erastus Haiten- 
gela, în vîrstă de 18 ani — „am fost martorul uciderii a doi 
elevi de la școala primară din Gluno. Ne întorceam acasă 
pentru sfîrșitul de săptămînă. In fața noastră mergeau trei 
copii. Deodată am auzit o explozie puternică și ne-am arun
cat cu toții la pămînt. Cînd am ridicat privirea, am văzut 
pe doi dintre băieți plutind în aer, iar părți din corpurile 
lor zburînd în diferite direcții. Erau victime ale batalionului 
101, care a îngrozit întreaga regiune prin atacurile lui vio
lente". ,

Dar tineretul namibian n-a avut de suferit numai din 
cauza operațiunilor militare. Elevii, copiii sint adeseori 
arestați și torturați pentru a dezvălui informații necesare 
S.A.D.F. și a colabora cu unitățile acesteia. In timpul in
terogatoriilor, cei reținuți sînt arși de gazele de eșapament 
ale vehiculelor blindate, îngropați de vii, bătuți sau înecați. 
Elevii care refuză să colaboreze cu forțele regimului de la 
Pretoria sînt considerați colaboratori ai S.W.A.P.O. și tra
tați ca atare. Astfel, numai în cursul unui singur an, agen
ții sud-africani au incendiat^ școli ca urmare a unor ase
menea refuzuri. Dar aceste metode represive nu și-au putut 
atinge scopul. Lupta elevilor împotriva regimului militarist 
s-a amplificat, îmbrăcînd cele mai diverse forme, începînd 
cu boicotarea orelor de curs și terminînd cu organizarea de 
demonstrații de masă, în cadrul cărora manifestanții dau 
glas protestului lor plin de indignare : „Avem nevoie de 
educație, nu de gloanțe și gaze lacrimogene !“.

în prezent, cînd pentru prima dată s-a deschis perspectiva 
soluționării problemei namibiene, R S.A. recurge la noi ma
nevre cu scopul de a-și păstra pozițiile militare în Nami
bia. Astfel, numeroși tineri sint recrutați, împotriva voinței 
lor, în Forța teritorială din Africa de Sud-Vest. armată lo
cală creată de Pretoria în 1980 și plasată șub comanda ofi
țerilor sud-africani.

Toate aceste încălcări ale drepturilor și libertăților po
porului namibian provoacă vii proteste atît în interiorul Na
mibiei, cît și in întreaga lume. Ele vin să demonstreze, o 
dată în plus, necesitatea curmării suferințelor acestui popor, 
a respectării neabătute a prevederilor acordurilor cu pri
vire la reglementarea situației din Africa de Sud-Vest. Așa 
cum se știe, la 1 aprilie se va trece la traducerea în viață a 
Rezoluției 435 a Consiliului de Securitate al O.N.U., care 
prevede acordarea independenței Namibiei, ceea ce mar
chează o etapă nouă, deosebit de importantă în viața po
porului namibian.

VICTOR LUPU

de toate
Cosmodromuri pentru rachete 

cu destinație comercială
Autoritățile statelor americane Florida, Hawaii și Virginia 

și-au anunțat intenția de a trece la construcția de cosmo
dromuri care să servească la lansarea de rachete cu destina
ție comercială. Autoritățile apreciază că aceasta va determi
na creșterea considerabilă a veniturilor statelor respective, 
avînd in vedere că, in perioada anilor 1989—1992, numai Mi
nisterul Telecomunicațiilor al S.U.A. intenționează să pro
cedeze la lansarea unui număr de 24 d,e rachete cu destina
ție comercială, informează agenția TASS.

Prin tunelul „Seikan“...
Trei milioane de pasageri au călătorit cu trenul prin tu

nelul „Seikan", în lungime de 54 km, care leagă insulele ni
pone Honshu și Hokkaido, în primul an de la inaugurarea 
importantei lucrări.

în prezent, strîmtoarea este traversată cu trenurile de un 
număr dublu. de pasageri față de cel care se putea deplasa 
de la o insulă la alta cu bacurile.

Deși în primul an de funcționare s-au produs mai multe 
incidente care au determinat staționarea unor garnituri de 
trenuri timp de cîteva ore în tunel, el se bucură de o mare 
afluență de pasageri, traversarea strîmtorii • fiind considerată 
și ca o veritabilă călătorie turistică.

Teste .vizînd combaterea
efectelor iradierii

v

Remedierea dereglării sistemului imunitar cauzate de ex
punerile la radiații ionizante este încă de domeniul imposibi
lului. Un medicament produs prin inginerie genetică — GM- 
CSF recombinat uman — a fost recent testat, in încercarea 
de a contracara efectele nocive produse asupra unui grup de 
brazilieni de radiațiile emanate de o sursă de Cesium 137, 
care provenea dintr-o clinică dezafectată. Dintre cei 8 pa- 
cienți tratați, patru' au obținut o refacere parțială a siste
melor lor imunitare, ceilalți decedind în urma unor cauze in
dependente de tratamentul făcut. La lotul supraviețuitor a 
fost înregistrată o creștere rapidă a numărului granulocite- 
lor după 12 ore de la aplicarea tratamentului, urmată de o 
recidivă în momentul sistării acestuia. Cu toate acestea, re
zultatele sînt extrem, de controversate în cadrul comunității 
științifice.
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